
4/10 - 914/2 - 86/87 

Kamer 
van Volksvertegenwoordigers 

ZITTING 1986-1987 

26 JUNI 1987 

BEGROTING 

van de Rijkswacht 
voor het begrotingsjaar 1987 (06) 

VERSLAG 

NAMENS DE COMMISSIE 
VOOR DE LANDSVERDEDIGING (1) 

UITGEBRACHT DOOR DE HEER du MONCEAU 
de BERGENDAL 

INHOUD 

Blz. 

Bespreking . . 

1. Personeel . 
1. Effektieven . 
2. Het administratief en logistiek korps . 
3. Dienstplichtigen bij de Rijkswacht 
4. Vrouwelijk personeel 
S. Rekrutering . . . . . . . . . . 

I 

2 1 Discussion . . 

2 
2 
s 
6 
9 

11 

De begroting werd in openbare commissievergadering besproken. 
( 1) Samenstelling van de Commissie : 
Voorzitter : de heer Poswick. 

A. - Vaste leden: 

P.S. 

S.P. 

C.V. P. Mevr. De Loore-Raeymaekers, HH. 
Desutter, Uyrtendaele, Van Hecke, 
Van Wambeke, Willems; 
HH. Biefnor, Dejardin, Denison, 
V an der Biest; 
H. Chevalier, Mevr. Lefeber, HH. 
Tobback, R. Van Sreenkiste; 

P. R. L. HH. De Decker, Pivin, Poswick; 
P. V. V. HH. Devolder, Vreven; 
P. S. C. HH. du Monceau de Bergen dal, le 

Hardy de Beaulieu; 
V. U. HH. Belmans, Vanhorenbeek; 

HH. Bonmariage, Draps, Kubla, Neven; 
HH. Beysen, Decoster, Taelman; 
H. Gendebien, Mevr. Goor-Eyben, H. Wau 
thy; 
HH. Anciaux, Coveliers, Sauwens. 

Zie: 
4/10-914-86/87: 
- N' 1: Begroting overgezonden door de Senaat. 

4/10 - 914/2 · 16/17 

Chambre 
des Représentants 

SESSION 1986-1987 

26 JUIN 1987 

BUDGET 

de la Gendarmerie 
de l'année budgétaire 1987 (06) 

RAPPORT 

FAIT AU NOM DE LA COMA-USSION 
DE LA DEFENSE NATIONALE (1) 

PAR M. du MONCEAU 
de BERGENDAL 

SOMMAIRE 

1. Personnel . 
1. Effectifs 
2. Corps administratif et logistique 
3. Miliciens à la gendarmerie. 
4. Personnel féminin. 
S. Recrutement . . . . . . . 

Pages 

2 

2 
2 
s 
6 
9 

11 

Le budget a été examiné en réunion publique de commission. 
( 1) Composition de la Commission : 
Président: M. Poswick. 

B. - Plaatsvervangers : 1 A. - Membres effectifs : 
HH. Cauwenberghs, Depré, Diegenant, Ghes- C.V. P. Mme De Loore-Raeymaekers, MM. 
quière, Lenaerts, Vandebosch, Van Parys; Desutter, Uyttendacle, Van Hecke, 

Van Warnbeke, Willems; 
HH. Anselme, Coëme, Féaux, Moureaux, 1 P. S. 
Santkin; 
HH. Coppens, Derycke, Peuskens, Sleeckx, 1 S. P. 
Van den Bossche; 

B. - Suppléants: 

MM. Cauwenberghs, Depré, Diegenant, 
Ghesquière, Lenaerts, Vandebosch, Van Pa 
rys; 

MM. Biefnot, Dejardin, Denison, 1 MM. Anselme, Coëme, Féaux, Moureaux, 
Van der Biest; Santkin; 
M. Chevalier, Mme Lefeber, MM. MM. Coppens, Derycke, Peuskens, Sleeckx, 
Tobback, R. Van Steenkiste; Van den Bossche; 

P. R. L. MM. De Decker, Pivin, Poswick; 
P. V. V. MM. Devolder, Vreven; 
P. S. C. MM. du Monceau de Bergendal, le 

Hardy de Beaulieu; 
V. U. MM. Belmans, Vanhorenbeek; 

MM. Bonmariage, Draps, Kubla, Neven; 
MM. Beysen, Decoster, Taelman; 
M. Gendebien, Mme Goor-Eyben, M. Wau 
thy; 
MM. Anciaux, Coveliers, Sauwens. 

Voir: 
4/10-914-86 / 87: 
- N° 1: Budget transmis par le Sénat. 

G. - 1667 



1 2 1 

6. Bezoldiging , . . . . . . . • . . . . . 
7 .. Tucht . 
8. Verhouding met de vukbondsorgnnisaries 
9. Sociale toestand 

II. Opleiding. . . . . 

111. Organisatie van de eenheden . 

IV. Uitrusting en materieel. 

1. Investeringskredieten 
2. Investeringsplan .. 
3. Nieuwe voertuigen 
4. Kogelvrije vesten 
5. Alarmtoets . 
6. Informatica ... 

V. Opdrachten en werking 
1. Algemeen beleid . . 
2. Coö~dinatie der politiediensten . 
3. Audit der politiediensten 
4. Preventie . 
5. Sterkte van de diensten 
6. Uitgevoerde opdrachten 

VI. Vragen betreffende de begroting 

1. Personeelskredieten . . . . . 
2. Verdeling van de vastleggingskredieten 
3. Compensatie ten laste van de begroting van Landsv~rdedi- 

ging . 
4: Aanrekening als verdelingsuitgaven 
5. Wervingscampagne 

Stemmingen . . . . . . . 

12 (,. Rèmunérauon . . . . . ' " ....... Il 
12 7. Discipline .......... . ~ . . 12. 
14 8. Relations avec les organisations syndicales 14 
H 9. Situation sociale 15 

17 1 IJ. Formation .. 17 

18 III. Organisation des unités 18 

20 IV. Equipement et matériel 20 

20 l. Crédits d'investissement 20 
21 2. Plans d'investissement . 21 
23 3. Nouveaux véhicules. 23 
24 4. Gillers pare-balles. . . 24 
24 5. Système d'appel de détresse 24 
24 6. Informatique . . . . . . 24 

26 V. Missions et fonctionnement. 26 
26 1 . Politique générale . . . . 26 
27 2. Coordination des services de police. 27 
28 3. Audit des services de police . 28 
28 4. Prévention . . ... 28 
29 S. Effectif des services . 29 
30 6. Missions accomplies. 30 

32 VI. Questions concernant le budget . 32 

32 1. Crédits de personnel .. . . 32 
33 2. Répartition des crédits d'engagement 33 

3. Compensation à charge du budget de la Défense nationale 33 

33 1 34 4. Imputation en tant que dépenses de défense. 34 
34 5. Campagne de recrutement . 34 

34 1 Votes . . ........ 34 

DAMES EN HEREN, 

Uw Commissie heeft tijdens haar vergadering van 16 
juni 1987 dit door de Senaat overgezonden ontwerp 
onderzocht. 
De Minister van Landsverdediging heeft verwezen naar 

de inleidende uiteenzetting die hij- in de Senaat heeft 
gehouden en die in het verslag (Stuk n" 5-X/2, 1986-1987) 
van senator Vanderborght is opgenomen. 

BESPREKING 

I. Personeel 

1. Effektieven 

De heer Van Wambeke zou graag een indeling krijgen 
zowel voor het operationeel korps als voor het administra 
tief en logistiek korps van de wettelijke toegelaten getal 
sterkte en van het effectief aantal lagere officieren, hoofd 
officieren en opperofficieren in dienst op 1 januari 1987. 

Antwoord: 

De Minister geeft volgende cijfers: 

MESDAMES, MESSIEURS, 

Votre Commission a examiné ce projet, transmis par le 
Sénat, au cours de sa réunion du 16 juin 1987. 

Le Ministre de la Défense nationale s'est référé à l'exposé 
introductif qu'il a donné au Sénat et que contient le rapport 
(Doc. n° 5-X/2, 1986-1987) du sénateur Vanderborght. 

DISCUSSION 

I. Personnel 

1. Effectifs 

M. V an W ambeke souhaiterait disposer d'une réparti 
tion, tant en ce qui concerne le corps opérationnel que le 
corps administratif et logistique, de l'effectif autorisé par 
la loi et du nombre réel d'officiers subalternes, d'officiers 
supérieurs et d'officiers généraux en service au 1er janvier 
1987. 

Réponse: 

Le Ministre donne les chiffres suivants : 



l) Cïperationee! km·ps I l) Corp» opèraüonne! 

Getalsterkte Effectif 
Organiek 1-1-1987 Organique au 1-l-l'J87 - - - 

Opperofficieren 4 4 Officiers généraux 4 4 
Hoofdofficieren 198 146 Officiers supérieurs . 198 146 
Lagere officieren 588 533 Officiers subalternes 588 533 

Totaal .... 790 683 Total ....... 790 683 

2) Administratief en logistiek korps 2) Corps administratif et logistique 

Getalsterkte Effectif 
Organiek 1-1-1987 Organique au 1-1-1987 
- - - 

niet gespe- non 
Opperofficieren cifieerd 0 Officiers généraux spécifié 0 

niet gespe- non 
Hoofdofficieren specifieerd 14 Officiers supérieurs spécifié 14 

niet gespe- non 
Lagere officieren cifieerd 27 Officiers subalternes spécifié 27 

-- 
Totaal .... 80 41 Total . . 80 41 

De heer V an W ambeke vraagt zich af of de gunstige 
evolutie inzake personeel die merkbaar was tussen· 1 
november 1984 en 1 januari 1987 in de voorbije maanden 
van dit jaar heeft doorgezet. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat de gunstige evolutie inzake 
aantal onderofficieren van het operationeel korps, het 
ondanks de recruteringsmoeilijkheden toch doorzet. 
Op 1 april 1987 was er slechts een tekort van 35 

onderofficieren zodat het wettelijk maximum aantal onder 
officieren van het operationeel korps op 1 oktober 1987 
zal kunnen bereikt worden. 

De aanwervingen van 1987 en 1988 zullen dus kunnen 
voorzien in de vervanging van de natuurlijke afvloeiingen 
en de behoeften aan effectieven ter compensatie van het 
rijkswachtpersoneel dat een voortgezet onderricht volgt. 
De heer Van Wambeke stelt dat het tekort aan officieren 

nog steeds meer dan 13 % bedraagt en vraagt of dit een 
specifieke oorzaak heeft. Hij stelt vast dat voor dit jaar 
slechts een toename van 11 officieren voorzien wordt 
terwijl ze in 1986 slechts 9 bedroeg. Hij vraagt of dit een 
gewilde politiek is of te wijten is aan budgettaire beperkin 
gen. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat de huidige toestand van de 
officieren inderdaad het resultaat is van een bewuste 
personeelspolitiek. 

Om de officieren een geplanifieerde carrière te kunnen 
bezorgen, en om te vermijden dat er teveel afvloeiingen op 
hetzelfde ogenblik plaatshebben moeten de recruteringen 
geleidelijk plaatsvinden. Een groter aantal leerlingen per 
jaar rectuteren dan actueel het geval is zou voor de 
betrokkenen tot zeer beperkte bevorderingskansen leiden. 

De. opleiding tot officier heeft trouwens een duur van 5 
jaar, en rekening houdend enerzijds met de effectieven in 

M. Van W ambeke se demande si l'évolution favorable 
en matière d'effectifs, qui était perceptible entre le 1er 
novembre 1984 et le 1er janvier 1987, s'est poursuivie dans 
les premiers mois de cette année. 

Réponse: 

Le Ministre confirme qu'en dépit des difficultés de 
recrutement, l'évolution favorable du nombre de sous-offi 
ciers du corps opérationnel se poursuit. 

Le 1er avril 1987, le déficit n'était que de 35 sous-offi 
ciers, de sorte que le nombre maximum légal de sous-offi 
ciers du corps opérationnel pourra être atteint au 1er 
octobre 1987. 

Les recrutements de 1987 et 1988 permettront donc dè 
couvrir les départs naturels et de compenser les besoins· du 
à l'absence de membres du personnel recevant une forma 
tion complémentaire. 
M. Van Wambeke fait observer que le déficit en officiers 

s'élève toujours à 13 % et demande s'il y a une raison 
spécifique à cet état de chose. Il constate que seulement 
onze officiers supplémentaires sont prévus cette année, 
alors qu'il n'y en avait que neuf l'année passée. Il demande 
si ce fait résulte d'une politique délibérée ou s'il est dû aux 
restrictions budgétaires. 

Réponse: 

Le Ministre confirme que la situation actuelle des offi 
ciers est effectivement le fruit d'une politique délibérée. 

Pour que les officiers aient une carrière planifiée et pour 
éviter un trop grand nombre de départs au même moment, 
les recrutements doivent être progressifs. En recrutant 
annuellement un nombre plus important d'élèves que ce qui 
est le cas à l'heure actuelle, les intéressés n'auraient plus 
que des possibilités de promotion limitées. 

La formation d'officier dure d'ailleurs cinq ans et, si l'on 
tient compte des effectifs en cours d'instruction et des 
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opleiding, en anderzijds met de kandidaten die in au~ustus 
1987 zullen aangenomen worden, zal het operationeel 
korps van de officieren bij de Rijkswacht geleidelijk oplo 
pen tot zijn maximum van 790. Dit zou in 1990 kunnen 
bereikt worden. 

De heer Van Wambeke merkt op dat het aantal officie 
ren van de andere krijgsmachtdelen in dienst bij de rijks 
wacht vrijwel stagneert en amper de helft bedraagt van wat 
wettelijk toegelaten is en dat ook bij de niet-officieren 
tweederden der plaatsen onbezet blijven. Hij vraagt zich 
af welke daarvan de oorzaken zijn. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat indien de regering in juli 
1985 besliste vanaf 1985, jaarlijks gedurende vijf jaar, 290 
militairen waarvan 10 officieren in dienst te nemen bij de 
rijkswacht, deze beslissing in 1986 wegens de noodzakelij 
ke budgettaire besparingen beperkt werd tot de schijf van 
1985, die gerealiseerd was. Er werd wel eveneens beslist 
het toen bestaande bestand aan militair personeel bij de 
rijkswacht op peil te houden, wat inhield dat in hun 
eventuele vervanging moest worden voorzien. 
Dat laatste gebeurt nu door punctuele vervanging van 

afgevloeide personeel. De Minister stelt dat het hem actueel 
om budgettaire redenen niet mogelijk is een groter aantal 
militairen in dienst te stellen bij de rijkswacht, en zeker 
niet mits compensatie ten laste van de begroting van 
Landsverdediging. 

M. Vanhorenbeek stelt vast dat er nog een tekort is van 
1 217 personeelsleden en dat het aantal leerlingen toch nog 
daalt met 65 eenheden. Hoe valt zulks te verklaren? 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de wettelijk vastgelegde 
getalsterkte van het operationeel korps bereikt is voor de 
categorie keuronderofficieren, en in oktober 1987 eveneens 
bereikt zal zijn voor de lagere onderofficieren. 
Voor wat de officieren betreftzal het wettelijk toegelaten 

maximum bereikt worden over enkele jaren. 
Het deficit situeert zich dus bijna uitsluitend bij het 

Administratief en Logistiek Korps. 
Er zijn echter enkel leerlingen voor het operationeel 

korps aanwezig zodat het logisch is dat het aantal leerlin 
gen ietwat afneemt aangezien ze praktisch nog enkel de 
natuurlijke afvloeiing van voltallige effectieven van de 
Rijkswacht moeten compenseren. 
Toch geeft de Minister toe dat zich op het vlak van de 

recrutering nog steeds te weinig kandidaten aanbieden om 
een vlotte recruteringspolitiek toe te laten, Daarom zal op 
dit vlak een specifieke inspanning geleverd worden. 

De heer du Monceau de Bergendal constateert met 
voldoening een uitgesproken verbetering op het vlak van 
de kredieten die ter beschikking van de Rijkswacht worden 
gesteld en tevens een beter evenwicht in de uitgaven, maar 
constateert dat er toch een tekort van 1200 tot 1300 
manschappen blijft en hij wenst te vernemen hoe de 
Minister de toekomst ziet. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de personeelsformatie van de 
Rijkswacht weliswaar nog steeds leemten vertoont, gedeel 
telijk in het operationeel korps maar voornamelijk in het 
administratief en logistiek korps. 

candidats qui seront engagés en août 1987, Ic corps 
opérationnel des officiers de gendarmerie atteindra pro 
gressivement son maximum légal de 790 officiers. Cela 
pourrait être le cas en 1990. 

M. Van Wambeke constate que le nombre d'officiers des 
autres forces armées en service à la gendarmerie stagne 
pratiquement et qu'il atteint à peine la moitié de l'effectif 
autorisé par la loi et que les deux tiers des places sont 
également vacantes chez les non-officiers. Il se demande 
quelles en sont les raisons. 

Réponse: 

Le Ministre répond que, si le Gouvernement a décidé en 
juillet 1985 d'affecter à la gendarmerie, à partir de 1985 
et chaque année pendant cinq ans, 290 militaires, dont 10 
officiers, cette décision a été limitée en 1986, en raison des 
restrictions budgétaires indispensables, à la tranche de 
1985, qui était réalisée. Il a toutefois été décidé de 
maintenir l'effectif du personnel militaire en service à la 
gendarmerie à son niveau de l'époque, ce qui impliquait 
son remplacement éventuel. 

Celui-ci consiste aujourd'hui dans le remplacement ponc 
tuel des départs naturels. Le Ministre souligne qu'il lui est 
pour le moment impossible, pour des raisons budgétaires, 
d'affecter un plus grand nombre de militaires à la gendar 
merie, et certainement pas moyennant compensation à 
charge du budget de la Défense nationale. 

M. Vanhorenbeek constate qu'il manque encore 1217 
membres du personnel et que le nombre d'élèves a par 
ailleurs encore baissé de 65 unités. Comment cela s'expli 
que-t-il P 

Réponse: 

Le Ministre précise que l'effectif du corps opérationnel 
prévu par la loi est atteint pour la catégorie des sous-offi 
ciers d'élite, et qu'il sera également atteint en octobre 1987 
pour les sous-officiers subalternes. 

En ce qui concerne les officiers, le maximum admis par 
la loi sera atteint dans quelques années. 

Le déficit se situe dès lors presque exclusivement au 
niveau du corps administratif et logistique. 

Etant donné qu'il n'y a des élèves que pour le corps 
opérationel, il est logique que le nombre d'élèves diminue 
quelque peu, puisqu'ils ne sont pratiquement plus destinés 
qu'à compenser des départs naturels des effectifs complets 
de la gendarmerie. 

Le Ministre reconnaît toutefois que trop peu de candi 
dats se présentent pour permettre une politique de recrute 
ment fluide. Un effort spécifique sera dès lors fourni sur 
ce plan. 

M. du M one eau de Bergendal constate une nette améliora 
tion en ce qui concerne les crédits mis à la disposition de 
la gendarmerie et un meilleur équilibre des dépenses et s'en 
félicite. Il reste néanmoins un déficit de 1200 à 1300 
hommes et M. du Monceau de Bergendal souhaite savoir 
comment le Ministre voit l'avenir. 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'il est vrai que les effectifs de la 
gendarmerie présentent encore un déficit, en partie au sein 
du corps opérationnel, mais principalement au niveau du 
corps administratif et logistique. 
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Voor eerstgenoemd korps zal die leemte dit iaur nog 
kunnen worden opgevuld. 
Het personeelstekort is te wijten aan het feit dat er 

slechts 534 militairen in dienst zijn in het administratief 
en logistiek korps, dat er normaal 1580 mag tellen. 

De oplossing voor dit probleem zal moeten gevonden 
worden in de definitieve vaststelling van het administratief 
en logistiek kader. 

2. Het administratief en logistiek korps 

De heer du Monceau de Bergendal merkt op dat men 
nu reeds meer dan 10 jaar de vrome wensen hoort die de 
voorgangers van de Minister hebben geformuleerd met 
betrekking tot het statuut dat aan het administratief en 
logistiek korps moet worden gegeven. 
De heer Féaux merkt op dat de Minister wijst op het 

bestaan van politieke en budgettaire redenen, alsmede van 
technische moeilijkheden en op de mislukking van de 
onderzoeken die het definitieve personeelsstatuut van het 
administratief en logistiek korps moeten vastleggen. Hij 
vraagt zich af wat die redenen en moeilijkheden zijn en 
hoever het staat met het nieuwe onderzoek dat de Rijks 
wachtcommandant aan dit probleem zou wijden. Van 
welke keuzemogelijkheden gaat hij daarbij uit? 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat sinds 1975 tal van studies 
werden aangevat om het personeelsstatuut van het admini 

. stratief en logistiek korps vast te leggen. Ze hebben nooit 
tot een concrete oplossing geleid. 

Dat kan door tweede fundamentale redenen worden 
uitgelegd: 

- budgettaire beperkingen in verband met het herstel 
van onze overheidsfinanciën; 
- technische moeilijkheden als gevolg van het feit dat 

naast de grote verscheidenheid aan functies en het grote 
niveauverschil voor elk van de elementen ervan, het geheel 
moest worden gegoten in een statuut met een militair 
karakter waarin de bezoldiging in hoofdzaak bepaald 
wordt door de graad. Een definitieve oplossing dringt zich 
evenwel op. 

Daarom heeft de Minister de Commandant van de 
Rijkswacht opdracht gegeven concrete voorstellen te doen 
op grond van opties die bij de verwezenlijking ervan 
minder technische moeilijkheden geven. Die voorstellen 
zouden hem nog deze maand moeten worden bezorgd. Zij 
zouden moeten gericht zijn op het indienstnemen bij de 
Rijkswacht van militair of burgerlijk personeel, zonder dat 
het nodig is voor hen een apart statuut op te stellen. 
De Minister rekent erop nog dit jaar dienaangaande aan 

de Regering voorstellen voor te leggen. 
De heer De Volder vraagt of een aantal personeelsleden 

die belast zijn met administratieve taken niet terug ingezet 
kan worden in de operationele eenheden ? Sommigen bewe 
ren immers dat de administratie van de rijkswacht moet 
«ontvet» worden. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat bij de wet van 29 december 
1975 voor de uitvoering van de administratieve en logistie 
ke taken bij de Rijkswacht in de volgende personeelssterkte 
werd voorzien : 

80 officieren; 
1500 personeelsleden onder de rang van officier. 

Pour cc qui est du corps opérationnel le déficit pourra 
être résorbé cette année encore. 

En ce qui concerne le déficit, il provient du fait qu'il n'y 
a que 534 militaires en service dans Ic corps administratif 
et logistique de la gendarmerie qui pourrait en compter 
1580. 

Une solution à ce problème devra être trouvée dans la 
mise en place définitive du cadre administratif et logistique. 

2. Corps administratif et logistique 
M. du Monceau de Bergendal remarque que cela fait 

plus de 10 ans que l'on entend les vœux pieux des 
prédécesseurs du Ministre à propos du statut à donner au 
Corps administratif et logistique. 

M. Féaux fait remarquer de son côté que le Ministre 
invoque l'existence des motifs d'ordre politique et budgétai 
re ainsi que des difficultés d'ordre technique, à l'échec des 
études visant à élaborer le statut définitif du personnel du 
corps administratif et logistique. Il se demande quels sont 
ces motifs et difficultés et où en est le réexamen de ce 
problème par le Commandant de la Gendarmerie ? Quelles 
sont précisément les options qui lui servent de base ? 

Réponse: 

Le Ministre répond que de nombreuses études visant à 
consacrer le statut de personnel du corps administratif et 
logistique ont été entreprises depuis 1975. Elles n'ont 
jamais abouti à une solution concrète. 

Deux raisons fondamentales expliquent cet état de fait : 

- les contraintes budgétaires conditionnant la restaura 
tion de nos finances publiques; 
- les difficultés techniques résultant du fait qu'outre 

l'éventail important des fonctions à prévoir ainsi que la 
grande différence de niveau de chacune des composantes, 
il convenait de couler l'ensemble dans un statut à caractère 
militaire où la rémunération est essentiellement fonction du 
grade. Il n'en reste pas moins qu'une solution définitive 
s'impose impérieusement. 

C'est pourquoi, le Ministre a chargé le Commandant de 
la Gendarmerie de lui faire des propositions concrètes, sur 
base d'options présentant moins de difficultés techniques 
de réalisation. Ces propositions devraient lui parvenir ce 
mois-ci encore. Elles. devraient être axées sur la mise en 
service à la gendarmerie de personnel militaire ou civil sans 
qu'il soit nécessaire d'élaborer pour eux un statut particu 
lier. 
Le Ministre compte pouvoir faire des propositions au 

gouvernement à ce sujet cette année encore. 
M. De Volder demande quant à lui si certains membres 

du personnel chargés de missions administratives ne pour 
raient être réaffectés à des unités opérationnelles. Certains 
prétendent que l'administration de la gendarmerie doit être 
« dégraissée ». 

Réponse: 

Le Ministre précise que la loi du 29 décembre 1975 a 
prévu les effectifs suivants pour l'exécution des tâches 
administratives et logistiques à la gendarmerie: 

- 80 officiers; 
- 1500 membres du personnel en dessous du rang 

d'officier. 
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Tot op heden kon slechts l / 3 van dit voorziene effektief 
gerealiseerd worden. Aangezien de administratieve en logis 
tieke opdrachten essentieel zijn voor de goede werking van 
het operationeel korps, blijkt het onontbeerlijk ongeveer 
1 000 rijkswachters in te zetten voor die taken, die door 
voor hen weinig motiverend zijn. 
Het is juist om zulks te verhelpen dat hij de commandant 

van de rijkswacht met een nieuw onderzoek terzake gelast 
heeft. De uitgewerkte oplossing zou het mogelijk moeten 
maken op korte termijn het aantal rijkswachters van het 
operationeel korps belast met administratieve taken in 
belangrijke mate te verminderen. 
De heer De Volder vraagt of voor een aantal taken met 

technisch karakter geen beroep kan gedaan worden op de 
privé-sector (automonteurs)? 

De Minister antwoordt dat de Rijkswacht voor een 
aantal taken met technisch karakter reeds een beroep doet 
op de privé-sektor door het afsluiten van onderhouds-en 
herstellingskontrakten. Zodoende worden de technische 
secties in de Rijkswacht gedeeltelijk ontlast en beoogt de 
Rijkswacht de immobilisatietermijnen van de defekte voer 
tuigen tot een minimum te beperken. 

. Toch kan dit niet tot een algemeen systeem uitgroeien 
daar hierdoor de operationele onafhankelijkheid en het 
permanente ter beschikking staan van de Rijkswacht in 
gevaar zou gebracht worden. 

3. Dienstplichtigen bij de Rijkswacht 

De heer V anhorenbeek zou graag de aktuele gegevens 
kennen van de aanduiding van dienstplichtigen voor de 
rijkswacht en de redenen waarom 9 kandidaten afzagen 
van hun kandidatuur. 

· Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de eerste dienstplichtigen 
ingelijfd bij de Rijkswacht hun opleiding hebben beeïndigd 
op 2 juni 1987. Ze zijn met 17 en werden verdeeld over 
de territoriale eenheden van Vlaanderen en Brussel. 

Voor de recente cijfergegevens verwijst de Minister naar 
het op de parlementaire vraag n" 150 van 15 mei gegeven 
antwoord. 

De diverse redenen tot verzaking gedurende de selectie 
zijn hoofdzakelijk dat ofwel de inlijvingsdata niet voldoen, 
ofwel de onmogelijkheid om kandidaat-reserveofficier te 
worden, ofwel de zekerheid om te mislukken in de fysieke 
proeven. 
De heer Van Wambeke stelt vast dat de respons inzake 

miliciens bij de rijkswacht niet overdreven groot blijkt te 
zijn en vraagt zich af of het wel gewenst is voor hen 
dezelfde zware fysieke proeven te eisen, liever dan zich 
voornamelijk te concentreren op de morele eigenschappen 
van de kandidaat-dienstplichtigen. 

Hij vraagt of het niet overdreven is dat dienstplichtigen, 
gewoon omdat ze een bril dragen, afgewezen worden voor 
de dienst bij de rijkswacht. 

Antwoord: 

De Minister verwijst naar de bedoeling van deze maatre 
gel die er toe strekt een rijkswachtreserve samen te stellen 
bestaande uit dienstplichtigen die hun dienstplicht bij de 
Rijkswacht vervuld hebben. ln crisisperiodes zullen zij de 

jusqu'à présent, les effectifs prévus n'ont pu être réalisés 
qu'à concurrence d'un tiers. Etant donné que les fonctions 
administratives et logistiques sont essentielles au bon fonc 
tionnement du corps opérationnel, il s'avère indispensable 
de laisser quelque 1 000 gendarmes affectés à ces tâches 
peu motivantes pour eux. 

C'est précisément pour remédier à cette situation que le 
Ministre a chargé le commandant de la gendarmerie de 
réaliser une nouvelle enquête à ce sujet. La solution retenue 
devrait permettre de réduire rapidement et dans une large 
mesure le nombre de gendarmes du corps opérationnel 
affectés à des fonctions administratives. 
M. De Volder demande si l'on ne pourrait pas faire 

appel au secteur privé pour certaines tâches à caractère 
technique (montage automobile). 
Le Ministre répond que pour certaines tâches à caractère 

technique, la gendarmerie fait déjà appel au secteur privé, 
avec · lequel elle conclut des contrats d'entretien et de 
réparation. La gendarmerie veut ainsi décharger en partie 
les sections techniques et réduire autant que possible les 
défais d'immobilisation des véhicules défectueux. 

Toutefois, la généralisation de ce système nuirait à 
l'indépendance opérationnelle et à la disponibilité perma 
nente de la gendarmerie. 

3. Miliciens à la Gendarmerie 

M. Vanhorenbeek voudrait connaître les données actuel 
les de l'affectation de miliciens à la Gendarmerie et les 
raisons pour lesquelles neuf candidats se sont désistés. 

Réponse: 

Le Ministre répond que les premiers miliciens affectés à 
la Gendarmerie ont terminé leur formation le 2 juin 1987. 
Ils sont à 17 et ont été répartis entre les unités territoriales 
de Flandre et de Bruxelles. 

Pour les données récentes, le Ministre renvoie à la 
rép?nse donnée à la question parlementaire n° 150 du 15 
mai. 

Les diverses raisons du désistement en cours de sélection 
sont surtout que la date d'appel ne convient pas ou 
l'impossibilité de devenir sous-officier de réserve ou encore 
la certitude d'échouer aux épreuves physiques. 

M. Van Wambeke constate que la possibilité offerte aux 
miliciens d'accomplir leur service à la gendarmerie ne 
connaît pas un succès marqué et se demande s'il est bien 
souhaitable de leur imposer les mêmes épreuves physiques 
aussi dures que celles imposées aux gendarmes et s'il ne 
vaudrait pas mieux se concentrer sur les caractéristiques 
morales des candidats miliciens. 

Il demande par ailleurs s'il n'est pas exagéré que des 
miliciens soient déclarés inaptes à accomplir leur service à 
la gendarmerie pour la simple raison qu'ils portent des 
lunettes. 

Réponse 

Le Ministre rappelle l'objectif de cette mesure, qui visait 
à constituer une réserve de gendarmerie se composant de 
miliciens ayant accompli leur service militaire à la gendar 
merie. Ceux-ci devront assister les gendarmes des unités 
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rijkswachters van de territoriale eenheden moeten bijstaan 
in de uitoefening van de dienst. 
Tijdens hun dienst zullen zij ook reeds de rijkswachters 

bijstaan en hierdoor onder meer de veiligheid van de 
diensten verhogen. 
Deze optie leidt er logischerwijze toe de dienstplichtigen 

aan dezelfde medische, fysieke en morele voorwaarden te 
onderwerpen als de rijkswachters. 
Het is evenwel niet uitgesloten dat na een eerste evaluatie 

van het systeem een verlaging van bepaalde normen zou 
kunnen overwogen worden. 
De heer Devo/der vernam graag hoeveel dienstplichtigen 

gevraagd hebben hun dienstplicht bij de Rijkswacht te 
vervullen en voor welke taken zij aangewezen worden. 
Mogen ze als bestuurder van de Combi deel uitmaken 

van een patrouille van drie en zoniet waarom. 
Zouden zij ook geen nuttig werk kunnen verrichten in 

administratieve en logistieke functies om aldus meer rijk 
smachters vrij te maken voor de operationele dienst. 

Antwoord: 

De Minister verklaart dat sedert de mogelijkheid voor 
de dienstplichtigen open staat om hun militaire dienst bij 
de Rijkswacht te vervullen zich, op datum van 16 juni 
1987, 864 kandidaten aangemeld. 
Na hun drie maanden opleiding worden de dienstplichti 

gen verdeeld over de verschillende territoriale eenheden van 
het grondgebied. 

De Minister verduidelijkt dat de dienstplichtigen die 
ingezet worden in de rijkswachtbrigades hoofdzakelijk 
volgende taken zullen toebedeeld krijgen : 

- een rijkswachter vergezellen bij de uitvoering van 
kantschriften, het inwinnen van inlichtingen of het vaststel 
len van weinig ernstige misdrijven; 
- neerlegging ter griffie of overbrenging van dringende 

documenten; 
- logistieke taken gelijkaardig aan deze opgelegd aan 

de rijkswachters zoals het onderhoud van de voertuigen en 
het overbrengen ervan naar de herstellingssectie; 
- derde man in een nachtploeg mobiele permanentie 

teneinde de veiligheid te verhogen; 
- element in het dispositief aan te nemen bij anti-bandi 

tisme acties (chauffeur of bediener van de spijkerheggen); 

- derde man bij fondsenbegeleiding (bewaking van 
voertuig en verzekeren van de radioverbinding); 
- derde man bij doorzoeken van een gebouw ingevolge 

een oproep (bewaking van voertuig en verzekeren van de 
radioverbinding); 
- element van het bewakingsdispositief van potentiële 

doelwitten; 
- reproductie van schema's en plannen. 

Zij mogen dus wel degelijk als bestuurder van een 
rijkswachtvoertuig deel uitmaken van een patrouille. 
De dienstplichtigen worden hoofdzakelijk ingezet in de 

territoriale eenheden daar zij in principe op het einde van 
hun dienst in de Rijkswachtreserve zullen opgenomen 
worden. 
ln crisistijd kunnen de leden van deze reserve opgeroepen 

worden om bijstand te verlenen aan de rijkswachters van 

territoriales dans l'exercice de leurs fonctions durant les 
périodes de crise. 

Ils assisteront également les gendarmes au cours de leur 
service et contribueront ainsi notamment à accroître la 
sécurité des services. 

Il découle logiquement de cette option que ces miliciens 
seront soumis aux mêmes conditions médicales, physiques 
et morales que les gendarmes. 
Il n'est toutefois pas exclu qu'à l'issue d'une première 

évaluation du système, un abaissement de certaines normes 
puisse être envisagé. 
M. Devolder souhaite savoir combien de miliciens ont 

demandé à faire leur service à la Gendarmerie et pour 
quelles tâches ils seront désignés. 

Peuvent-ils faire partie d'une patrouille de trois comme 
chauffeur du Combi et si non pourquoi? 
Ne pourraient-ils pas être utiles dans des fonctions 

administratives et logistiques afin de libérer plus de gendar 
mes pour le service opérationnel ? 

Réponse : 

Le Ministre explique que depuis que les miliciens ont la 
possibilité d'effectuer leur service militaire à la gendarme 
rie, 864 candidats s'étaient présentés au 16 juin 1987. 

Après leurs trois mois d'instruction, les miliciens. sont 
répartis entre les différentes unités territoriales · du pays. 

Le .Ministre précise que les miliciens qui sont incorporés 
dans les brigades de gendarmerie se verront essentiellement 
confier les tâches suivantes : 

- aider un gendarme à établir des apostilles, à recueillir 
des informations ou à constater des délits peu graves; 

dépôt au greffe ou transfert de documents urgents; 

des tâches logistiques analogues à celles imposées- aux 
gendarmes, telles que l'entretien des véhicules et le transfert 
de ceux-ci à la section de réparation; 
- troisième homme dans une équipe de nuit chargée de 

la permanence mobile afin d'acrroître Ia sécurité; 
- élément dans· le dispositif à mettre en place en cas 

d'action d'anti-banditisme (manipulateur des. bandes G 
stop); 
- troisième homme lors du convoyage de fonds (sur 

veillance du véhicule, établissement des liaisons radio). 
- troisième homme lors de fouilles dans un bâtiment 

par suite d'un appel (surveillance du véhicule et établisse 
ment des liaisons radio); 
- élément du dispositif de surveillance de cibles poten 

tielles; 
- reproduction de schémas et de plans. 

. Ils peuvent donc faire partie d'une patrouille en tant que 
conducteur d'un véhicule de gendarmerie. 

Les miliciens sont essentiellement affectés aux unités 
territoriales, étant donné qu'ils seront en principe incorpo 
rés à la réserve de la gendarmerie à la fin de leur service. 

En temps de crise, les membres de cette réserve peuvent 
être appelés pour assiter les gendarmes des unités territoria- 



4/10-914/2-86/87 l 8 1 

de territoriale eenheden waarvan het aantal zal verminderd 
worden door de samenstelling van de marseenheden die de 
mobiele eenheden zullen versterken in hun opdrachten. 
Opgeleid om de rijkswachters bij te staan in de uitoefe 

ning van enkele van hun territoriale functies, zullen de 
dienstplichtigen in crisistijd meer bekwaam zijn dit efficiënt 
te doen, wanneer zij tijdens hun militaire dienst de kans 
gekregen hebben hun kennis in de praktijk om te zetten 
om samen te werken met de rijkswachters van de 
territoriale eenheden. 
De heer du Monceau de Bergendal meent dat men 

ontgoocheld zou kunnen zijn door de resultaten van de 
indeling van dienstplichtigen bij de rijkswacht en vraagt 
zich af of de dienstplichtigen wel goed wordt onthaald 
door de generale staf van de rijkswacht, in de eenheden 
en door de vakbonden, terwijl sommige aspecten van de 
rijkswachttaken de geestdrift kunnen opwekken van jonge 
dienstplichtigen die een voor de gemeenschap en voor 
zichzelf nuttiger dienstplicht wllen vervallen. 
Met betrekking tot de indeling van dienstplichtigen bij 

de Rijkswacht vraagt de heer Féaux wat meer bepaald de 
begeleidende maatregelen zijn die werden genomen voordat 
die indeling in toepassing werd gebracht. 

Antwoord: 

De Minister preciseert dat vooraleer dienstplichtigen aan 
de rijkswacht werden toegewezen, de volgende begeleiden 
de maatregelen werden genomen : 

- een protocol-akkoord tussen rijkswacht en leger om 
de recrutering, opleiding, administratief beheer en kazerne 
ring van de dienstplichtigen te vergemakkelijken; 
- een regelmatige informatie van de personeelsleden 

van de rijkswacht, van de vakbondsorganisaties en de 
gerechtelijke overheid; 
- een persconferentie om het publiek van deze innova 

tie in kennis te stellen; 
- een algemene instructie betreffende de indienstneming 

van dienstplichtigen bij de rijkswacht om de criteria inzake 
recrutering en selectie, uniform, uitrusting, opdrachten, 
administratief beheer en opvang in de eenheid vast te 
stellen; 
- uittrekking van de nodige budgettaire middelen; 
- voorzien in een affectatie die rekening houdt met de 

toestand van de dienstplichtigen; 
- voorzien in een aangepaste opleiding en in een per 

soonsgebonden begeleiding. 

Het is duidelijk dat die maatregelen op grond van de 
opgedane ervaring moeten worden aangevuld. 
De Minister preciseert dat op 18 juni 1987, 108 kandi 

daten geslaag al waren voor de selectieproeven om hun 
diensplicht bij de rijkswacht te mogen vervullen. 
Die resultaten zijn misschien ietwat ontgoochelend, maar 

dat is niet te wijten aan de manier waarop de kandidaten 
door de Generale Staf of door de rijkswachteenheden 
onthaald werden. ln korte tijd heeft de Rijkswacht de 
nodige inspanning opgebracht om zich aan te passen en de 
dienstplichtigen die er hun diensplicht willen vervullen, op 
te vangen. 
Zopas werden de eerste zeventien dienstplichtigen toege 

voegd aan enkele rijkswachteenheden. Het is te vroeg om 
nu reeds te besluiten dat een te koel onthaal vanwege de 
Rijkswacht tot een gebrekkige integratie zou geleid hebben. 
De redenen daarvan zijn eerder te zoeken in de nus voor 
elk nieuw systeem, in het gevoel van onzekerheid dat bij 

les, dont Ic nombre diminuera par suite de la composition 
des unités de marche qui renforceront les unités mobiles. 

Formés pour aider les gendarmes dans l'exercice de 
quelques unes de leurs fonctions territoriales, les miliciens 
seront plus à même de le faire efficacement en temps de 
crise s'ils ont eu la possibilité, pendant leur service 
militaire, de mettre leurs connaissances théoriques en 
pratique dans le cadre de la collaboration avec les gendar 
mes des unités territoriales. 
M. du Monceau de Bergendal estime que l'on pourrait 

être déçu par les premiers résultats de l'incorporation des 
miliciens à la Gendarmerie et se demander si le climat 
d'accueil est suffisamment positif au niveau de l'état-major 
de la Gendarmerie, des unités et des syndicats alors que 
certains aspects des missions de la Gendarmerie sont de 
nature à enthousiasmer un jeune milicien qui veut accom 
plir un service militaire utile pour la société et valorisation 
pour lui-même. 
M. Féaux demande en ce qui concerne l'affectation de 

miliciens à la gendarmerie, quelles sont précisément les 
mesures d'accompagnement qui ont été prises préalable 
ment à la mise en application de cette affectation ? 

Réponse: 

Le Ministre precise que préalablement à la mise en 
application de l'affectation des miliciens à la gendarmerie, 
les mesures d'accompagnement suivantes ont été prises: 

- établir un protocole d'accord entre la gendarmerie et 
l'armée afin de faciliter le recrutement, la formation, la 
gestion administrative, l'hébergement des miliciens; 
- informer régulièrement les membres du personnel de 

la gendarmerie, les organisations syndicales et les autorités 
judiciaires; 
- tenir une conférence de presse destinée à informer le 

public de cette innovation; 
- réaliser une instruction générale relative à la mise en 

service des miliciens à la gendarmerie afin de déterminer 
les critères de recrutement et de sélection, la tenue, l'équi 
pement, les missions, la gestion administrative, l'accueil en 
unité; 
- prévoir les moyens budgétaires nécessaires; 
- prévoir une affectation qui tienne compte de la 

situation du milicien; 
- prévoir une formation adaptée et un encadrement 

personnalisé. 

Il est clair que ces mesures. devront être complétées en 
fonction de l'expérience acquise. 
Le Ministre précise encore qu'à la date du 18 juin 1987, 

108 candidats ont réussi les épreuves de sélection pour 
pouvoir effectuer leur service militaire à la Gendarmerie. 

Si les résultats peuvent paraître quelque peu décevants, 
il ne faut pas rechercher les causes au niveau de l'accueil 
qui est réservé par l'état-major général ou par les unités. 
En peu de temps, la gendarmerie a réalisé l'effort d'adapta 
tion qu'il fallait produire pour permettre l'absorption des 
miliciens désireux d'y effectuer leur service militaire. 

Les 17 premiers miliciens viennent seulement d'être 
affectés à certaines unités de gendarmerie. Il est trop tôt 
pour conclure à un éventuel manque d'intégration causé 
par un accueil trop froid de la gendarmerie. Les raisons 
sont plutôt à rechercher dans la crainte manifestée à l'égard 
de toute nouveauté, dans le sentiment d'insécurité qui s'est 
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de bevolking is gegroeid ingevolge het opduiken van het 
terrorisme, in de perscampagne die tegen de nieuwe mant 
regel is gevoerd en ten slotte in de onzekerheid die zich 
wellicht heeft voorgedaan i.v. m. de eigenlijke uitvoering 
van de maatregel. 

De Minister geeft toe dat de vakbonden zich aanvanke 
lijk sterk verzet hebben tegen het opnemen van dienstplich 
tigen, maar blijkbaar is dat verzet enigszins gemilderd 
nadat zij over de juiste draagwijdte van die maatregel beter 
worden ingelicht. 

De Minister preciseert nog dat de eerste diensplichtigen 
die bij de Rijkkswacht in dienst genomen worden en die 
hij heeft ontmoet, blijk geven van een dagelijke motivering. 
Hij neemt zich voor om binnen een jaar de resultaten 

van hun indienstneming te evalueren. 

4. Vrouwelijke personeel 

De heer Van Wambeke steit vast dat de vrouwen zich 
niet geroepen voelen voor de rijkswacht vermits er nog 
geen enkele vrouwelijke officier is, maar 20 vrouwelijke 
onderofficieren en 9 onderofficieren in opleiding. 
Hij vraagt zich af of gelet op het aantal vrouwen (2 950) 

dat zich sinds 1981 kandidaat gesteld heeft en het klein 
aantal aangeworvenen de fysieke geschiktheidscriteria niet 
te zwaar blijven. 
Het is hem bovendien opgevallen dat een kwart van de 

mislukkingen bij vrouwen toe te schrijven is aan de 
lichaamslengte en vraagt zich af of deze vereiste niet te 
hoog ligt en of er specifieke redenen zijn om deze lichaam 
lengte te eisen. 

Antwoord: 

De Minister herinnert eraan dat de Rijkswacht pas sinds 
1981 vrouwen aanwerft. 
Het was ook in 1981 dat, conform het gelijk 

heidsbeginsel, de rekrutering van vrouwen op basis van 
dezelfde fysieke normen als de mannen werd georgani 
seerd. 
Deze normen waren duidelijk enkel op mannelijke kandi 

daten afgestemd en aldus discriminerend voor de vrouwen. 

Vanaf 1 januari werden de proeven, na onderzoek in 
samenwerking met de Staatssecretaris voor Maatschappelij 
ke Emancipatie aangepast met wegwerking van de discri 
minerende proeven. 
Op de 50 vrouwelijke kandidaten die zich sindsdien 

aangeboden hebben, zijn er 8 geslaagd (16 %) daar waar 
vroeger slechts 7 % der vrouwelijke kandidaten slaagden. 
Deze groep is echter nog te klein om nu reeds besluiten 
terzake te trekken. 
Na een jaar toepassing zullen de resultaten geëvalueerd 

worden en zal de Minister samen met Staatssecretaris Smet 
onderzoeken of zich nieuwe maatregelen opdringen. 
Het klein aantal vrouwelijke kandidaten is waarschijnlijk 

eveneens het gevolg van de zeer onregelmatige en weinig 
voorspelbare dienstprestaties bij de Rijkswacht, wat voor 
jonge moeders specifieke problemen stelt. 
Ook hier zal moeten onderzocht worden of terzake geen 

aanpassingen mogelijk zijn. 
Wat de lichaamslengte betreft wijst de Minister er op dat 

een groot deel van deze mislukkingen het gevolg is van een 
gebrek aan kennis van de gestelde vereiste. De vereiste zelf 
is gesteld in functie van de operationele behoeften en wordt 

développé au sein de la population avec la naissance des 
actes de terrorisme, dans la campagne de presse menée à 
l'encontre de la mesure et dans l'incertitude qui pouvait 
régner quant à l'application effective de la mesure. 

Le Ministre admet que les syndicats se sont au départ 
fortement opposés à cette mise en service de miliciens, mais 
il lui semble qu'après les avoir informés de la portée réelle 
de cette mesure, cette opposition se soit atténuée. 

Le Ministre précise encore que les premiers miliciens en 
service qu'il a pu rencontrer lui semblaient fortement 
motivés. 

Il se propose d'évaluer les résultats de cette mise en 
service après une année d'application. 

4. Personnel féminin 

M. Vàn Wambeke constate que les femmes ne sont pas 
attirées par la gendarmerie puisque celle-ci ne compte 
encore aucun officier féminin mais seulement 20 sous-offi 
ciers féminins et 9 autres sous-officiers en formation. 

Il se demande si, vu le nombre de femmes (2 950) qui 
ont présenté leur candidature depuis 1981 et le petit 
nombre de candidates recrutées, les critères d'aptitude 
physique ne sont pas trop stricts. 

Il a également remarqué qu'un quart des échecs est dû 
à la taille et se demande si cette exigence n'est pas 
trop sévère et s'il y a des raisons spécifiques pour exiger 
cette taille. 

Réponse: 

Le Ministre rappelle que ce n'est que depuis 1981 que 
la Gendarmerie engage des femmes. 
C'est également en 1981 que, conformément au principe 

de l'égalité entre hommes et femmes, le recrutement des 
femmes fut organisé· sur la base des mêmes normes que 
celles appliquées pour les hommes. 

Ces normes n'étaient manifestement conçues qu'à l'atten 
tion des hommes, et dès lors discriminatoires à l'égard des 
femmes. 
Après une enquête menée en collaboration avec le 

Secrétaire d'Etat à l'Emancipation sociale, les épreuves ont 
été adaptées à partir du 1er janvier, les épreuves discrimina 
toires ayant été supprimées. 

Sur les 50 candidates qui se sont présentées depuis lors, 
8 ont réussi (soit 16 % ), alors qu'auparavant le 
pourcentage de réussite n'était que de 7 % . Ce groupe est 
cependant encore trop restreint pour tirer déjà des conclu 
sions en la matière. 

Après un an d'application, les résultats seront évalués et 
le Ministre examinera avec le Secrétaire d'Etat à l'Eman 
cipation sociale si de nouvelles mesures s'imposent. 

Le nombre réduit de candidates s'explique vrai 
semblablement aussi par les prestations très irrégulières et 
imprévisibles à la gendarmerie, ce qui pose des problèmes 
particuliers aux jeunes mères. 

Il faudra également examiner si des aménagements ne 
sont pas possibles dans ce domaine. 
En ce qui concerne la taille, le Ministre fait obseiver 

qu'une grande partie de ces échecs résulte d'une méconnais 
sance de la taille requise. Celle-ci a été fixée en fonction 
des besoins opérationnels et est de moins en moins excep- 
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stilaan ook voor vrouwen geen buitengewoon kenmerk. 
Hier ook is een reëvaluatie echter denkbaar in funktie van 
het aantal vrouwen dat de gestelde norm zeer dicht zou 
benaderen. 
Ook de heer du Monceau stelt vragen in verband met 

de aanwerving en inlijving van vrouwen bij de Rijkswacht. 
Hij vraagt zich af of de rijkswachtsautoriteiten niet 

negatief staan ten opzichte van de vrouwen, zoals dat in 
het leger het geval was. 
Volgens hem worden immers abnormaal weinig vrouwen 

aangeworven, Hij haalt het voorbeeld aan van Frankrijk, 
waar die aanwerving bevredigend is en waar er op een 
totaal van ongeveer 88 000 rijkswachters 6 à 7 vrouwen 
zijn, wat relatief gezien de mogelijkheid zou moeten bieden 
ongeveer 1 000 vrouwen bij de Belgische rijkswacht in 
dienst te nemen, terwijl er volgens de uiteenzetting van de 
Minister thans niet eens 20 zijn. 
Ook andere landen werven meer vrouwen aan bij de 

politie en het leger : dat is met name het geval in de 
B. R. D. en in Groot-Brittannië en in laatstgenoemd land 
is het zelfs zo dat tot op de hoogste echelons van de 
militaire hiërarchie vrouwen worden aangetroffen, wat ook 
geldt voor alle politiediensten. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de Rijkswacht gunstig staat 
tegenover de aanwerving van een groter aantal vrouwen._ 

In de in 1987 aangevangen reclamecampagne met het 
oog op de aanwerving van vrouwen wordt trouwens de 
nadruk gelegd op hun loopbaanmogelijkheden bij de Rijks 
wacht. 
De vrouwen bij de Rijkswacht zijn over het algemeen 

zeer gemotiveerd en erg doeltreffend. Het feit dat zij alle 
aangeworven werden op grond van dezelfde criteria als hun 
mannelijke collegas bevordert hun integratie in de eenhe 
den. 
De vrouwen hebben toegang tot alle betrekkingen en er 

zijn zelfs vrouwen in het speciaal interventieëscadron. 
De Minister herinnert eraan dat de vrouwen, evenals de 

mannen trouwens moeten worden ingezet in betrekkingen 
die stroken met hun bekwaamheden en, voor zover .als 
m~gelijk, met hun wensen. 

. De heer Vanhorenbeek wenst eveneens meer concrete 
gegevens te vernemen over de versoepeling van de fysieke 
proeven van de vrouwen, onder meer de armspierproeven 
en welke de resultaten van de herziene maatregelen zijn. 

Antwoord: 

Dé Minister verduidelijkt dat de vroegere krachttest voor 
arrnspieren, gemeten door het buigen van de armen, niet 
meer wordt toegepast. Op het vlak van de armspieren 
wordt enkel· de veerkrachttest weerhouden die erin bestaat 
een-hockeybal te werpen. Deze proef gaat in de bepunting 
samen met een krachttest voor buikspieren gemeten door 
het buigen van het bovenlichaam. Deze beide proeven 
worden samen op 20 punten beoordeeld. Hierin moet de 
kandidaat tenminste 8 punten op 20 voor elke proef 
behalen. 
Tenminste 50 punten op 100 moeten behaald worden 

voor het geheel van de proeven. 

tionnelle, même pour les femmes. Une réévaluation dt 
toutefois également imaginable en fonction du nombre de 
femmes qui approcherait la norme de très près. 

M. du Monceau se pose également des questions sur le 
recrutement et l'affectation des femmes à la gendarmerie. 

Il se demande s'il n'y a pas une attitude négative des 
autorités de la gendarmerie à l'égard des femmes, comme 
cela fut le cas à l'armée. 

Il est frappant· de constater en effet le nombre abnorma 
lement faible, selon - lui des femmes recrutées. Il cite 
l'exemple français où le recrutement de celles-ci se fait de 
manière satisfaisante et qui est de l'ordre de 6 à 7 % sur 
un total de quelque 88 000 gendarmes, ce qui, toute 
proportion gardée, devrait permettre le recrutement de près 
de 1 000 femmes dans la gendarmerie belge à comparer 
avec la petite vingtaine citée dans l'exposé du Ministre. 
D'autre pays intègrent également davantage de femmes 

dans leurs services de police et leurs armées: qu'il s'agisse 
de la R. F. A. ou encore de la Grande-Bretagne où les 
femmes occupent, pour le dernier pays, tous les échelons 
de la hiérarchie militaire, y compris les plus hauts, ainsi 
que tous les services de police. 

Réponse: 

Le Ministre répond que la gendarmerie est favorable à 
la présence d'un plus grand nombre de femmes au sein de 
cette force. 

Les actions publicitaires de recrutement entamées en 
1987 n'ont d'ailleurs pas manqué d'insister sur les possibili 
tés de carrière offertes aux femmes à la gendarmerie. 

Les femmes à la gendarmerie sont en général très 
motivées et très performantes. Le fait qu'elles ont toutes 
été sélectionnées sur base des mêmes critères que les 
hommes favorise leur intégration dans les unités. 

Les femmes ont accès à tous les emplois et il y en a même 
à l'escadron spécial d'intervention. 
Le Ministre rappelle que les femmes, tout comme les 

hommes d'ailleurs, doivent être affectées aux emplois en 
fonction de leurs capacités et, dans la mesure du possible, 
de leurs souhaits. 
M. Vanhorenbeek demande également des informations 

concrètes sur l'assouplissement des épreuves physiques 
pour les femmes, notamment en ce qui concerne les 
épreuves de force musculaire des bras, et quels sont les 
résultats concrets de la revision de ces mesures. 

Réponse: 

Le Ministre précise que l'ancien test de force musculaire 
des bras, qui était mesuré lorsque l'intéressé pliait les bras, 
n'est plus appliqué. Pour ce qui concerne les muscles des 
bras, on n'applique plus que le test de dynamisme, qui 
consiste à lancer une balle de hockey. Cette épreuve est 
cotée conjointement avec une épreuve de force des muscles 
abdominaux, cette force étant mesurée lors du fléchissment 
de la partie supérieure du corps .. Ces deux épreuves sont 
cotées sur un total de 20 points. Le candidat doit obtenir 
au moins 8 sur 1 O pour chaque épreuve. 

. ~· . 
Il faut obtenir au moins 50 % des, points pour l'ensemble 

des épreuves. ' 
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.5. Recrutering 

De heer Van Wambeke zou graag nadere détails verne 
men over de versoepeling van het medisch profiel inzake 
gezichtssterkte. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de vereisten inzake ge 
zichtsscherpte bepaald worden in het Koninklijk Besluit 
van 22 maart 1979 betreffende de medische geschiktheids 
criteria en de medische onderzoeken voor toelating tot het 
operationeel korps van de Rijkswacht. 
Om aanvaard te worden diende de kandidaat een mini 

mum gezichtsscherpte te bezitten van 10/10, kijkend met 
beide ogen, eventueel na korrektie met een bril. Zonder 
korrektie moet het linkeroog minstens 3110 behalen en het 
rechter 711 O. 

Bij Koninklijk Besluit van 5 april 1986 werd de norm 
een eerste maal gewijzigd door een gezichtsscherpte van 
7 / 10 te eisen van het dominante oog en 3 / 10 van het 
andere. 
Tenslotte werd bij Koninklijk Besluit van 18 maart 1987 

dt> gezichtsscherptevereiste andermaal versoepeld. Aktueel 
wordt slechts een gezichtsscherpte van 7 I 10 kijkend met 
beide ogen vereist die verbeterbaar moet zijn tot 10 / 10 
kijkend met beide ogen. 
De heer Van Wambeke vraagt zich af hoe de rechtstreek 

se aanwerving van 6 licentiaten in de rechten zal gebeuren. 
Zullen zij ook fysieke proeven moeten afleggen en welke 

zal hun specifieke taak zijn ? 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de fysieke proeven en de 
psychologische en psychotechnische proeven omschreven 
bij het koninklijk besluit van 9 april 1979 betreffende de 
werving en vorming van het personeel van het operationeel 
korps van de rijkswacht van toepassing zijn voor alle 
kandidaat-officieren bij de Rijkswacht. Ook de medische 
selektie is dezelfde. 
De kandidaat-officieren licentiaat in de rechten zullen 

eveneens een taaleksamen afleggen. Bovendien is een speci 
fiek juridisch examen ingericht. De rekrutering van officie 
ren, licentiaten in de rechten maakt het voorwerp uit van 
het koninklijk besluit en het ministerieel besluit van 20 mei 
1987 (Belgisch Staatsblad van 2 juni 1987). 
De Minister voegt hieraan toe dat deze ·officieren bij 

voorrang aangeduid zullen worden voor functies waarvoor 
hun juridische vorming noodzakelijk is of aangewezen 
voorkomt doch dat zij niet uitsluitend dergelijke functies 
zullen uitoefenen. 
Dank zij de bijkomende opleiding aan de Rijkswacht 

school zullen zij ook andere functies kunnen bekleden waar 
hun specialisatie ook weer voor een bijkomende positieve 
inbreng kan zorgen . 
De Minister stelt dat zoals een modern bedrijf ook de 

rijkswacht nood heeft aan inbreng van specialisten uit 
verschillende disciplines. 
De heer Yonhorenbeek vraagt zich af of de slechte 

bezoldiging niet de hoofdreden is van de rekruteringsmoei 
lijkheden. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat de relatief geringe bezoldiging 
naast de onregelmatige en onvoorziene dienstprestaties de 

5. Recrutement 

M. Va,i Wambeke demande un complément d'informa 
tion en ce qui concerne l'assouplissement Ju profil médical 
en matière d'acuité visuelle. 

Réponse: 

Le Ministre précise que les exigences en matière d'acuité 
visuelle ont été fixées par l'arrêté royal du 22 mars 1979 
relatif aux critères médicaux d'aptitude et aux examens 
médicaux d'admission au corps opérationnel de la gendar 
merie. 

Pour être admis, le candidat devait avoir une acuité 
visuelle minimum de 10110 en regardant des deux yeux, 
éventuellement après correction par des lunettes. Sans 
correction, l'oeil gauche devait avoir au moins 3/10 et le 
droit. 7110. 
L'arrêté royal du 5 avril 1986 a modifié une première 

'fois la norme en exigeant une acuité visuelle de 7 /10 pour 
l'oeil dominant et de 3/10 pour l'autre. 

Enfin, l'arrêté royal du 18 mars 1986 a assoupli une 
nouvelle fois cette exigence. L'acuité visuelle minimum 
requise n'est actuellement plus que de 7110 en regardant 
des deux yeux, et doit pouvoir être corrigée pour atteindre 
10/10 en regardant des deux yeux. 
M. Van Wambeke se demande comment s'effectuera 

l'engagement direct de 6 licenciés en droit. 
Devront-ils également passer des tests physiques et quelle 

sera leur tâche spécifique ? 

Réponses: 

Le Ministre précise que les épreuves physiques, les tests 
psychologiques et psychotechniques prévus par l'arrêté 
royal du 9 avril 1979 relatif au recrutement et à la 
formation du personnel du corps opérationnel de la gen 
darmerie sont d'application pour tous les candidats offi 
ciers de la gendarmerie. La sélection médicale est également 
identique. 
Les candidats officiers licenciés en droit présenteront 

également un examen linguistique. En outre, il est organisé 
une épreuve juridique spécifique. Le recrutement d'officiers 
licenciés en droit fait l'objet de l'arrêté royal et de l'arrêté 
ministériel du 20 mai 1987 (Moniteur belge du 2 juin 
1987). 
Le Ministre ajoute que ces officiers seront affectés par 

priorité à des fonctions pour lesquelles leur formation 
juridique est nécessaire ou semble indiquée, mais qu'ils 
n'exerceront pas uniquement de telles fonctions. 

Grâce à la formation complémentaire qu'ils recevront à 
l'école de gendarmerie, ils pourront également exercer 
d'autres fonctions où leur spécialisation pourra être d'un 
apport positif supplémentaire. 
Le Ministre souligne que, comme toute entreprise mo 

derne, la gendarmerie a besoin de l'apport de spécialistes 
de différentes disciplines. 
M. Vanhorenbeek demande si les difficultés de recrute 

ment ne sont dues principalement au niveau peu élevé des 
traitements. 

Réponse: 

Le Ministre confirme qu'outre les prestations irrégulières 
et imprévisibles, la rémunération relativement faible semble 
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belangrijkste reden van de rekruteringsmogeliikheden blijkt 
te zijn. 

6. Bezoldiging 

Volgens de heer Féaux moet de bezoldiging van de 
rijkswachters, die geen gelijke tred meer houdt met die van 
de gemeentepolitie, opnieuw worden aangepast. 

Antwoord: 

De Minister geeft toe dat de wedden van het rijkswacht 
personeel niet altijd aangepast zijn aan de moeilijke wer 
komstandigheden. 
De weddenschalen van . het rijkswachtpersoneel werden 

in 1972 immers vastgesteld in overeenstemming met die 
van de gemeentepolitie. Sindsdien heeft die pariteit enkele 
schommelingen ondergaan, zodat een algemene herziening 
wenselijk is. 
, Aangezien de lonen - van het rijkswachtpersoneel niet 
meer aangepast zijn, rijzen problemen in verband met de 
aanwerving en de motivering. De Minister meent dat de 
Regering op middellange termijn terzake initiatieven zal 
moeten nemen. Toch betreurt hij dat een algehele herzie 
ning -van de wedden van het rijkswachtpersoneel gelet op 
de huidige sociaal economische en budgettaire toestand op 
korte termijn onmogelijk is. 
Zulks sluit niet uit dat aan een selectieve aanpassing van 

bepaalde bestanddelen van de wedden moet kunnen wor 
den gedacht. 

· Zo 'weiden de vergoedingen voor nacht- en weekendpres 
taties aangepast met terugwerkende kracht tot 1 januari 
1986. De Minister geeft toe dat deze maatregel misschien 
ontoereikend is, maar wijst er op hoe moeilijk het is in 
de huidige omstandigheden dergelijke maatregelen te ne 
men. 
Hij hoopt nog andere aanpassingen te kunnen doorvoe 

ren op basis van een studie van de regeling inzake uitkerin 
gen en vergoedingen, waarmee hij de Commandant van de 
Rijkswacht belast heeft. 
Voorts wijst hij erop dat hij onlangs een ontwerp 

koninklijk beslui_t betreffende een soepeler vergoeding van 
de schade die· door de rijkswachters worden opgelopen in 
dêüitóefening van hun taak, aan de commissie van advies 
heeft voorgelegd. 
De. heer V anhorenbeek wenst te weten hoever de studie 

staat betreffende de globale herziening van de toelagen en 
vergoedingen en wanneer terzake beslissingen zullen kun 
nen getroffen worden. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat het commando van de 
rijkswacht de grondige studie van het stelsel der vergoedin 
gen en toelagen, waaraan de syndikale organisaties van het 
personeel van de rijkswacht hebben meegewerkt, beëindigd 
heeft. Zij werd voor advies aan de administratie van 
Landsverdediging voorgelegd en hij hoopt nog voor het 
verlof de besluiten en de voorstellen welke hem dienaan 
gaande zullen worden voorgelegd te kunnen onderzoeken. 

7. Tucht 

De heer Van den Bossche stelt dat het aantal tuchtstraf 
fen (1193 in 1986) bij de rijkswacht veel te hoog ligt in 
vergelijking met een privéfirma en dat de procedure te lang 
is. 

constituer la cause principale des difficultés de recrutement. 

6. Rémunérations 

M. Féaux estime qu'il faut réajuster Ja rémunération des 
gendarmes qui n'est plus alignée sur celle des policiers 
communaux. 

Réponse: 

Le Ministre admet que les rémunérations des gendarmes 
ne sont pas toujours adaptées aux conditions de travail 
souvent difficiles. 

Les échelles barémiques des membres du personnel de Ja 
gendarmerie ont effectivement été élaborées en 1972 sur 
base d'une parité avec celles de la police communale. 
Depuis lors, des glissements se sont opérés au sein de cette 
parité qui rendent une révision globale souhaitable. 

L'inadéquation des rémunérations des gendarmes pose 
effectivement des problèmes de recrutement et de motiva 
tion. Le Ministre estime que le Gouvernement devra a 
moyen terme pouvoir prendre une initiative en cette matiè 
re. Il regrette cependant qu'une révision globale des rému 
nérations des membres du personnel de la gendarmerie 
n'est pas réalisable à court terme dans le contexte socio 
économique et budgétaire actuel. 

Cela étant, une adaptation sélective de certaines compo 
santes de cette rémunération ne devrait pas être exclue. 

C'est ce qui a déjà été fait par l'adaptation des alloca 
tions pour prestations de nuit et de week-end avec effet 
rétroactif au 1er janvier 1986. Même si cela lui semble 
encore insuffisant, il attire l'attention sur la difficulté de 
réaliser actuellement de telles mesures. 

Il espère pouvoir prendre d'autres mesures d'adaptation 
sur base de l'étude du régime des allocations et des 
indemnités dont il a chargé le Commandant de la gendar 
merie. 

Il signale qu'il vient également de soumettre à l'avis de. 
la Commission consultative un projet d'arrêté royal per 
mettant une indemnisation plus souple des dommages 
encourus par les gendarmes dans l'exécution de leurs 
missions. 
M. Vanhorenbeek demande où en est l'étude concernant 

la révision globale des subventions et indemnités et quand 
des décisions seront prises en Ia matière. 

Réponse: 

Le Ministre répond que Ie commandement de la gendar 
merie a achevé l'étude approfondie du régime des indemni 
tés et des allocations, étude à laquelle ont collaboré les 
organisations syndicales du personnel de la gendarmerie. 
Cette étude a été soumise à l'avis de l'administration de 
la Défense nationale et il espère pouvoir examiner avant 
les vacances les décisions et les propositions qui lui seront 
soumises à ce sujet. 

7. Discipline 

M. Van den Bossche estime que le nombre de peines 
disciplinaires (1193 en 1986) à Ia gendarmerie est beau 
coup trop élevé en comparaison avec une firme privée et 
que la procédure est trop longue. 
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Hij is van oordeel dat de tuchtregeling redelijk moet 
blijven en dat het huidig systeem demotiverend werkt. 
Ook wenst hij de toepassing aan te klagen van pseudo 

tuchtsankties, zoals de overplaatsingen. 
Hij deelt de Minister mede dat hij eveneens precieze 

vragen wenst te stellen over een tuchtonderzoek in verband 
met het gebruik van een bandopnemer tijdens een verhoor 
door een rijkswachtkapitein. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat bij toepassing van art. 2, § 
2, van het koninklijk besluit van 19 juni 1980 betreffende 
de militiare tuchtrechtspleging, deze bij de Rijkswacht 
volkomen schriftelijk is, hetgeen een waarborg voor de 
rechten van de verdediging is maar wel de procedure 
verlengt. 
De Minister vestigt eveneens de aandacht op het feit dat 

« overplaatsingen » geenszins een tuchtmaatregel of een 
pseudo-tuchtsanktie uitmaken. Het betreft hier uitsluitend 
maatregelen van interne orde waarbij personeelsleden van 
de Rijkswacht, in het belang van de dienst, in een andere 
bediening of funktie worden ingezet. 
Dergelijke ordemaatregelen zijn trouwens niet enkel in 

de Rijkswacht van toepassing. 
Voor wat het aangehaalde individueel geval betreft stelt 

de Minister dat hij steeds bereid is afzonderlijk konkrete 
antwoorden te verstrekken op duidelijk gestelde vragen. 
De heer V an Den Bossche wenst eveneens te weten voor 

welke misdrijven de in 1986 door rijkswachters opgelopen 
veroordelingen uitgesproken werden en of de uitgesproken 
tuchtstraffen kunnen verdeeld worden over bepaalde kwali 
ficaties. 

Antwoord: 

De Minister geeft inzake kwalificaties van de misdrijven 
voor dewelke rijkswachters in 1986 werden veroordeeld 
volgende opsomming : 

- intoxicatie en/of dronkenschap aan het stuur (48); 
- vluchtmisdrijf (13); 
- wetgeving ademtest of weigering bloedmonster zon- 

der wettige reden (10); 
- medeplichtigheid aan overspel (27); 
- vrijwillige slagen en verwondingen (8); 
- weigering bevel - insubordinatie (3); 
- geen autoverzekering (2); 
- onwettig dragen van verboden wapens, verweerwa- 

pens, jacht- en sportwapens (2); 
- bezit van drugs (3); 
- inbreuk op de wet betreffende de inning van de 

radiotaks of T.V. of beide (2); 
- desertie in vredestijd (2); 
- postverlating (6). 

Voor wat de uitgesproken tuchtstraffen betreft stelt de 
Minister dat er noch wettelijke, noch reglementaire lijsten 
bestaan waarbij alle mogelijke kwalificaties bepaald zijn. 

Evenwel schrijft artikel 63 van het reglement A2 op de 
militaire tucht voor dat het motief van elke opgelegde 
tuchstraf derwijze duidelijk en ondubbelzinnig moet gefor 
muleerd worden dat de gepleegde feiten zo getrouw en 
nauwkeurig mogelijk worden weergegeven met daarbij, in 
voorkomend geval, een juiste opsomming van de verzwa- 

li estime que le règlement de discipline doit demeurer 
raisonable et que Ic: système actuel est démotivant. 

Il dénonce également l'application de sanctions pseudo-dis 
ciplinaires telles que les mutations. 

Il annonce au Ministre qu'il entend également poser des 
questions précises en ce qui concerne une enquête 
disciplinaire relative à l'usage d'un enregistreur au cours 
d'une interrogatoire par un capitaine de gendarmerie. 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'en application de l'article 2, S 2, 
de l'arrêté royal du 19 juin 1980 relatif à la procédure 
disciplinaire militaire, celle-ci est entièrement écrite pour 
les membres du personnel de la gendarmerie, ce qui 
constitue une garantie pour les droits de la défense mais 
ce qui a pour effet d'allonger la procédure. 

Le Ministre souligne également que les mutations ne 
constituent pas du tout une mesure ou une pseudo-sanction 
disciplinaire. Il s'agit uniquement de mesures d'ordre inter 
ne par lesquelles des membres du personnel de la gendar 
merie sont affectés, dans l'intérêt du service, à d'autres 
emplois ou fonctions. 
Pareilles mesures d'ordre ne sont d'ailleurs pas appli 

quées seulement à la gendarmerie. 
En ce qui concerne le cas cité, le Ministre se déclare 

toujours disposé à fournir des réponses concrètes aux 
questions claires posées. 
M. Van Den Bossche demande également pour quels 

délits ont été prononcées les condamnations encourues par 
des gendarmes en 1986 et si les sanctions disciplinaires 
prononcées peuvent être ventilées en fonction de certaines 
qualifications. 

Réponse: 

Le Ministre fournit les données suivantes à propos des 
qualifications des délits pour lesquels des gendarmes ont 
été condamnés en 1986: 

- intoxication et/ou ivresse au volant (48); 
- délit de fuite (13); 
- législation relative à l'alcotest ou refus de faire procé- 

der à une prise de sang sans raisons légitimes (10); 
- complicité d'adultère (27); 
- coups et blessures volontaires (8); 
- désobéissance ou insubordination (3); 
- pas d'assurance auto (2); 
- port illégal d'armes prohibées, d'armes de défense, 

d'armes de chasse et de sport prohibées (2); 
- détention de drogues (3); 
- infraction à la loi relative à la perception de la taxe 

radio ou T.V. ou les deux (2); 
- désertion en temps. de paix (2); 
- abandon de poste ( 6). , 
En ce qui concerne les peines disciplinaires prononcées, 

le Ministre précise qu'il n'existe ni des listes légales, ni des 
listes réglementaires qui déterminent toutes les qualifica 
tions possibles. 
L'article 63 du règlement A2 relatif à la discipline 

militaire prévoit toutefois que le motif de toute peine 
disciplinaire imposée doit être formulé clairement et sans 
ambiguïté, que les faits commis doivent être relatés aussi 
fidèlement et aussi précisément que possible et qu'il y a lieu 
de mentionner le cas échéant l'enumération exacte des 
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rende en/ of verzachtende omstundigheden die met de 
begane tuchtinbreuken gepaard gaan. 

8. Verhouding met de syndicale organisaties 

De heer Van Wambeke stelt dat hij voorstander is van 
het wetsvoorstel van zijn collega Van den Bossche (Stuk 
285 / 1) om de minimumvoorwaarde voor representabiliteit 
van de syndicale organisaties van 20 naar 10 % te verlagen 
en vraagt dit voorstel eensgezind te willen aanvaarden. Hij 
vraagt welk het standpunt van de Minister ter zake is. 
De heer Denison is eveneens van oordeel dat het repre 

sentativiteitspercentage van de vakverenigingen van de 
Rijkswacht moet worden verlaagd van 20 tot 10 % . 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat hij zoals aangekondigd tij 
dens de bespreking in deze commissie van het wetsvoorstel 
van de heer V an den Bossche tot wijziging van artikel 5 
van de wet van 11 juli 1978 tot regeling van de betrekkin 
gen tussen de overheid en de vakbonden van het rijks 
wachtpersoneel van het actief kader, hierover zijn Collega's 
van Justitie en Binnenlandse Zaken heeft geraadpleegd. 
Hierbij werd onderzocht of er voldoende redenen aanwe 

zig zijn om het specifiek representativiteitsregime dat in 
1978 door de Wetgever voor de Rijkswacht bepaald werd, 
te wijzigen naar analogie met dit van het Openbaar Amt. 

· Na onderzoek zijn zijn Collega's en hijzelf echter van 
oordeel dat het behoud van dit specifiek regime te verkie 
zen is boven het door de heer Van den Bossche voorgestel 
de systeem. 
De heer Féaux constateert dat er tussen de Minister en 

de vakbondsvertegenwoordigers van de rijkswacht thans 
een ernstig meningsverschil rijst met betrekking tot de 
onderhandelingen over de ontwerpen van uitvoeringsbe 
sluiten van de wet van 11 juli 1978. 
Hij wenst te vernemen hoever die onderhandelingen zijn 

opgeschoten. Zijn zij afgebroken en zo ja, wat zal de 
houding van de Minister zijn ? Zal hij voorbijgaan aan het 
advies van de personeelsorganisaties ingeval zich een pat 
stelling voordoet ? Hij wenst te weten waaraan de huidige 
moeilijkheden in de bespreking té wijten zijn en wenst de 
punten van onenigheid en overeenstemming te kennen. 

Antwoord: 

De Minister ontkent dat er inzake de ontwerpen van 
uitvoeringsbesluiten van de wet van 11 juli 1978 een 
ernstig meningsverschil bestaat tussen hem en de vakbond 
safgevaardigde van de rijkswacht. 
De ontwerpen van koninklijk besluit met betrekking tot 

de samenstelling en de werking van het overlegcomité, het 
statuut van de vakbondsafgevaardigden en de voorwaarden 
voor de uitoefening van de vakbondsvoorrechten, kwamen 
tot .stand in nauwe samenwerking met de vertegenwoordi 
gers van de twee rijkswachtvakbonden, nog vooraleer ze 
officieel voor advies aan de commissie van advies van het 
rijkswachtpersonneel werden voorgelegd. 
Hij bevestigt evenwel dat de afgevaardigden van de 

syndicale federatie van de Belgische Rijkswacht, na in een 
eerste fase te hebben bijgedragen tot de totstandkoming 
van die ontwerpen, aan de tweede lezing van de ontwerpen 
weigerden deel te nemen omdat ze die te restrictief vonden. 
Na andermaal te zijn aangepast, werden de ontwerpen 

evenwel principieel goedgekeurd door de afgevaardigden 

circonstances aggravantes et/ ou atténuantes :î retenir à 
propos des infractions commises. 

8. Relations avec les organisations syndicales 

M. Van Wambeke précise qu'il appuie la proposition de 
loi de M. Van den Bossche (Doc. n° 285/1) visant à 
ramener le seuil minimum de représentativité des organisa 
tions syndicales de 20 à 10 % et souhaite que cette 
proposition fasse l'unanimité. Il demande quel est le point 
de vue du Ministre à ce sujet. 
M. Denison estime également nécessaire d'abaisser le 

taux de représentativité des organisations syndicales de la 
gendarmerie de 20 à 10 % . 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'ainsi qu'il l'avait annoncé lors de 
l'examen, au sein de cette commission, de la proposition 
de loi de M. Van den Bossche modifiant l'article 5 de la 
loi du 11 juillet 1978 organisant les relations entre les 
autorités publiques et les syndicats du personnel du cadre 
actif de la gendarmerie, il a consulté ses collègues, les 
Ministres de la Justice et de l'Intérieur, à ce sujet. 
C'est ainsi qu'il a été examiné s'il existait suffisamment 

de raisons pour modifier le régime de représentativité 
spécifique instauré en 1987 pour la gendarmerie et de 
l'aligner sur celui de la Fonction publique. 

Après réflexion, ses collègues et lui-même ont toutefois 
jugé préférable de renoncer au systeme proposé par M. 
Van den Bossche. 

M. Féaux constate qu'une opposition sérieuse se déve 
loppe actuellement entre le Ministre et les représentants 
syndicaux de la gendarmerie en ce qui concerne la négocia 
tion des projets d'arrêtés d'exécution de la loi du 11 juillet 
1978. 

Il souhaite savoir où en sont les négociations ? S'il y a 
eu rupture et si oui, quelle sera l'attitude du Ministre? Se 
passera-t-il de l'avis des. organisations du personnel, en cas 
d'impasse définitive ? Il désire être renseigné sur l'objet des 
difficultés actuelles de la discussion et des points de 
convergence et de divergence. 

Réponse: 

Le Ministre dément qu'il y ait une opposition seneuse 
entre lui et les représentants syndicaux de la gendarmerie 
en ce qui concerne les projets d'arrêtés d'exécution de la 
loi du 11 juillet 1978. 

Les projets d'arrêtés royaux relatifs à la composition et 
au fonctionnement du comité de négociation, au statut des 
délégués syndicaux et aux conditions d'exécution des pré 
rogatives syndicales ont été élaborés en étroite collabora 
tion avec des représentants des deux organisations syndica 
les de la gendarmerie avant qu'ils ne soient soumis officiel 
lement à l'avis de la Commission consultative du personnel 
de la gendarmerie. 

Il confirme cependant qu'après avoir participé à Ia mise 
au point des projets, les représentants de la Fédération 
syndicale de la gendarmerie belge n'ont plus voulu partici 
per à la seconde lecture des projets, les estimant trop 
restrictifs. 

Après avoir encore été adaptés les projets ont cependant 
été acceptés dans leur principe, par les représentants du 
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van de representatieve vakvereniging, het Nationual Syndi 
caat van het Rijkswachtpersoneel. 
Ze zijn zopas, op 10 juni jl., onderzocht door de 

commissie van advies van het Rijkswachtpersoneel, die zich 
onder voorbehoud van enkele aanpassingen met de teksten 
akkoord heeft verklaard. 

De Minister heeft het verslag van de Commissievergade 
ring nog niet ontvangen, maar zal de uitgebrachte adviezen 
zorgvuldig bestuderen alvorens de uitwerking van de be 
trokken besluiten voort te zetten. 
Net als de Syndicale Federatie van de Belgische Rijks 

wacht is de heer Denison van mening dat er bij de 
Rijkswacht om uiteenlopende redenen een malaise voelbaar 
~: . 

de vakverenigingen worden vaak genegeerd of voor 
een voldongen feit geplaatst, zoals naar aanleiding van de 
indienststelling van dienstplichtigen; 
- er worden buitensporige uitgaven gedaan voor presti 

ge-feestelijkheden; 
- er is een gebrek aan schrijfmachines en zij verkeren 

in slechte staat. 

Antwoord: 

De Minister meent dat er bepaalde problemen kunnen 
bestaan in verband met de motivatie bij bepaalde rijks 
wachteenheden, maar dat deze voornamelijk te wijten zijn 
aan de moeilijke arbeidsomstandigheden en aan een gedeelte 
lijk gebrek aan aanpassing van de wedden. 

In verband met de in de vraag aangehaalde factoren wijst 
· de Minister erop dat de vakbonden op de hoogte gehouden 
werden van de diverse voorbereidingstadia van de dossiers 
betreffende het indienstnemen van dienstplichtigen. Niet 
alleen de Minister maar ook het Rijkswacht commando 
was met de informatie begaan. Alle punten van kritiek 
werden bestudeerd en met argumenten beantwoord. 

Hij merkt op dat de feesten en de plechtigheden die bij 
de Rijkswacht worden georganiseerd, deel uitmaken van de 
public-relationsacriviteiten. Dèze worden vaak ingericht in 
samenwerking met de vakbonden en zijn gericht op een 
herwaardering van het imago van de Rijkswacht, op een 
g~otere openheid, en een betere integratie naar de bevol 
king toe. 

In verband met de kantoorbenodigdheden zal de begro 
ting voor 1987 de aangehaalde problemen grotendeels 
kunnen wegwerken. 

9. Sociale toestand 

De heer Devolder vernam graag op welk pensioen de 
weduwe van de in dienst overleden wachtmeester Verstap 
pen recht zal hebben ? 
Van de speciale premie van 2 miljoen F zal indien zij 

aan de inkomstenbelastingen onderworpen is niet veel meer 
overblijven. 
Hij acht het noodzakelijk dat een bijzondere regeling zou 

uitgewerkt worden voor de overlevingspensioenen van 
personeelsleden die gedood werden bij het vervullen van 
hun opdracht. · 
Hierbij zou het overlevingspensioen van de alleenstaande 

weduwe zonder eigen inkomen moeten berekend worden 
op basis van de maximumwedde van de graad. 

syndicat représentatif, le syndicat national du personnel de 
la gendarmerie. 
lis viennent d'être examinés, le 10 juin, par la Commis. 

sion consultative du personnel de la gendarmerie qui a 
marqué son accord sur les textes soumis sous réserve de 
quelques adaptations. 

Le Ministre n'a pas encore reçu le rapport de la séance 
de la Commission mais examinera avec soin les avis émis 
avant de poursuivre la réalisation des arrêtés en question. 

M. Denison estime comme la Fédération syndicale de la 
gendarmerie belge qu'un malaise existe à la gendarmerie 
en raison de divers facteurs : 

- les organismes syndicaux sont souvent ignorés ou mis 
devant le fait accompli, comme pour la mise en service des 
miliciens; 
- les dépenses excessives pour des cérémonies de presti 

ge; 
- le manque de machine à écrire et leur mauvais état. 

Réponse: 

Le Ministre estime que si des problèmes de motivation 
peuvent exister au sein de certaines unités de la gendarme 
rie, ils découlent surtout des conditions de travail difficiles 
et de l'inadéquation partielle de la rémunération y afféren 
te. 
En ce qui concerne les facteurs cités le Ministre fait 

observer que les organisations syndicales ont été tenu 
informées des différents stades de préparation du dossier 
concernant la mise en service des miliciens. Ce souci 
d'information fut non seulement le sien mais aussi celui du 
commandement de la gendarmerie. Toutes les critiques 
émises ont été examinées et ont fait l'objet de réponses 
argumentées. 

Il fait observer que les fêtes et cérémonies organisées au 
sein de la gendarmerie s'insèrent parmi les activités de 
relations publiques. Celles-ci sont souvent organisées en 
collaboration avec Ies organisations syndicales et répondent 
à un souci de revalorisation de l'image de marque du 
gendarme, d'ouverture et de meilleure intégration dans la 
population. 

En ce qui concerne le matériel de bureau, le budget de 
1987 permettra de résoudre en grande partie le problème 
évoqué. 

9. Situation sociale 

M. Devolder souhaite savoir à quelle pension aura droit 
la veuve du maréchal des logis Verstappen, qui est décédé 
en service? 
Il ne restera pas grand-chose de la prime spéciale de deux 

millions de F si elle est soumise à l'impôt sur les revenus. 

Il estime nécessaire qu'une réglementation particulière 
soit élaborée en ce qui concerne la pension de survie des 
agents qui ont été tués alors qu'ils accomplissaient leur 
mission. 

A cet égard, la pension de survie de la veuve isolée sans 
revenus propres devrait être calculée sur la base du traite 
ment maximum du grade. 
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Hij stelt dat indien de Regering hiertoe het initiatief niet 
neemt, zijn fraktie een parlementair initiatief terzake z,11 
nemen. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de weduwe van wacht 
meester Verstappen recht heeft op een overlevingspensioen 
en op een vergoedingspensioen. Onafgezien van deze twee 
pensioenen zal zij aanspraak kunnen maken op de bijzon 
der vergoeding van 2 059 000 f welke voorzien wordt door 
de wet van 1 augustus 1985 en waarvan het koninklijk 
besluit van 23 januari 1987 de voorwaarden en frocedure 
bepaalt. In principe komt de beslissing tot het a dan niet 
belasten van deze bijzonder vergoeding toe aan de Minister 
van Financiën. De Minister is persoonlijk van oordeel dat 
deze vergoeding, die een vergoeding is voor morele schade, 
niet belastbaar is. Voor wat betreft het voorstel om te 
komen tot een bijzondere regeling voor de overlevingspen 
sioenen van personeelsleden die gedood werden bij het 
vervullen van hun opdracht, dient gezegd dat de wet van 
15 mei 1984 houdende maatregelen tot harmonisering in 
de pensioenregelingen het regime van de overlevingspensio 
enen in de Openbare Sector inderdaad grondig heeft 
gewijzigd. 

Daardoor werd o.a. het specifiek pensioenregime· voor 
de weduwen en wezen van het Leger en van de Rijkswacht 
afgeschaft en vervangen door een algemeen stelsel toepasse 
lijk voor alle personeelsleden van de Openbare Sector. 

De algemene beginselen van dit stelsel, met inbegrip van 
de · cumulatieregelingen van het overlevingspensioen met 
een Winstgevende activiteit, houden wel in een bepaalde 
mate rekening met specifieke gezinstoestanden doch spelen 
waarschijnlijk niet voldoende in op de problematiek van 
de jonge gehuwde rijkswachters die gedood worden in 
bevolen dienst. 

De Minister wijst er op dat de gestelde problematiek tot 
de bevoegdheid van de Staatssecretaris voor Pensioenen 
behoord maar dat hij bereid is een initiatief tot aanpassing 
van het stelsel der overlevingspensioenen te steunen. 

De heer Vanhorenbeek merkt op dat in 1986 een groot 
aantal personeelsleden (153 onderofficieren en 52 leerlin 
gen) de Rijkswacht vrijwillig verlaten hebben en zou graag 
vernemen welke de redenen waren die aan de basis van 
deze ontslagen lagen. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat met uitzondering van de 
niet-gemotiveerde aanvragen, alle, door de leden van het 
operationeel korps van de Rijkswacht ingediende aanvra 
gen tot ontslag met dezelfde reden gemotiveerd zijn, te 
weten: 

« Het verbeteren van hun financiële toestand door het 
aanvaarden van een beter betaalde beroepsbedrijvigheid in 
de privésector of bij . andere politiediensten». 

Voor wat de leerlingen betreft kan worden gesteld dat 
zowat 50 % de Rijkswacht verlaten op basis van slechte 
studieresultaten. Het overige gedeelte vraagt om de Rijks 
wacht te verlaten om reden van aanpassingsproblemen 
tijdens de opleidings- en vormingsperiode. 

li déclare que si le Gouvernement ne prend pas one 
initiative à cet effet, son groupe prendra une initiative 
parlementaire en la matière. 

Réponse: 

Le Ministre précise que la veuve du maréchal des logis 
Verstappen a droit à une pension de survie et à une pension 
de dédommagement. Indépendamment de ces deux pen 
sions, elle peut bénéficier de l'indemnité spéciale de 
2 059 000 F que prévoit la loi du 1 cr août 1985 et dont 
les conditions et la procédure d'octroi sont fixées par 
l'arrêté royal du 23 janvier 1987. En principe, la décision 
d'imposer cette indemnité spéciale appartient au Ministre 
des Finances. Le Ministre estime personnellement que cette 
indemnité, qui est une indemnité pour dommage moral, 
n'est pas imposable: En ce qui concerne la proposition 
visant à établir un régime spécial pour les pensions de 
survie des agents qui ont été tués dans l'exercice de leurs 
fonctions, il convient de signaler que la loi du 15 mai 1984 
portant des mesures d'harmonisation dans les régimes de 
pension a effectivement modifié profondément le régime 
des pensions de survie dans le secteur public. 

Cette loi a notamment supprimé le régime de pension 
spécifique des veuves et orphelins de l'armée et de la 
gendarmerie et l'a remplacé par un régime général applica 
ble à tous les agents du secteur public. 

Les principes généraux de ce régime, y compris ceux des 
régimes de cumul de la pension· de survie avec une activité 
lucrative, tiennent cependant compte dans une certaine 
mesure des situation familiales spécifiques, mais ne pren 
nent probablement pas assez en compte la problématique 
des jeunes gendarmes mariés qui sont tués en service 
commandé. 

Le Ministre fait observer que la problématique en ques 
tion relève de la compétence du Secrétaire d'Etat aux 
Pensions, mais qu'il est prêt à appuyer une initiative visant 
à adapter le régime des pensions de survie. 

M. Vanhorenbeek constate qu'en 1986, un grand nom 
bre de membres du personnel (153 sous-officiers et 52 
élèves) ont quitté volontairement Ia gendarmerie, et deman 
de quelles étaient les raisons de ces démissions. 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'à l'exception des demandes non 
motivées, toutes les demandes de démission introduites par 
les membres du corps opérationnel de la gendarmerie 
invoquaient le même motif: 

« Amélioration de leur situation financière en acceptant 
une activité professionnelle mieux rémunérée dans le sec 
teur privé ou dans d'autres services de police». 

En ce qui concerne les élèves, environ 50 % quittent la 
Gendarmerie à cause des mauvais résultats obtenus pen 
dant les études, Les autres souhaitent quitter la Gendarme 
rie parce qu'ils éprouvent des difficultés d'adaptation au 
cours de la période de formation et d'instruction. 
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ll. Vorming 

De heer Féaux wil weten waarin de voortgezette vorming 
bestaat- en hoe zij wordt ingericht. Hoeveel personeel is 
daarbij betrokken ? 

Antwoord: 

De Minister geeft het volgende overzicht: 

· 1) De permanente opleiding van het personeel van de 
territoriale en mobiele Rijkswacht bestaat vooral in een 
jaarlijkse praktiche bijscholing van vier achtereenvolgende 
dagen op de drie volgende belangrijke gebieden : 

- de taktische politieprocédés; 
de handhaving van de openbare orde; 

- het schieten en de individuele verdediging. 

Voor het personeel van de mobiele rijkswaht wordt het 
accent op de handhaving van de openbare orde gelegd. 

2) Buiten de specifieke bijscholingscursussen bestaan er 
voor: 

- het personeel van territoriale brigades, opleidingsda 
gen in de vorm van driemaandlijkse vergaderigen. Zij 
hebben tot doel de nieuwe richtlijnen te verspreiden en de 
voorschriften naar gelang van de plaatselijke gebeurtenis 
sen te actualiseren; 
- de brigadecommandanten en sommige hogere of 

keuronderofficieren, vergaderingen en seminaries voor bri 
gadecommandanten, alsmede kaderoefeningen. 

3) Naast de voormelde maatregel voor het personeel van 
de territoriale brigades en het personeel van de mobiele 
eenheden, wordt in vormen van specifieke opleiding voor 
de speciale eenheden voorzien. 

a) Verkeerseenheden: Per week twee uren theorie en 
twee uren lichaamsoefeningen. 
b) Provoost: bijscholingscursussen van vier dagen met 

een specifiek programma dat praktisch gericht is op de 
gerechtelijke aspecten van de dagelijkse uitoefening van de 
taak; 

c) Hogere- en keuronderofficieren in een adminstratieve 
functie : een halve dag per kwartaal met een programma 
waarin bijzondere aandacht besteed wordt aan praktische 
bestuursproblemen en aan hun taak in de goede werking 
van hun eenheid. 

d) Gerechtelijke detachementen en bewakings- en opspo 
ringsbrigades : een halve dag per kwartaal met een prakti 
sche en theoretische bijscholing om de manschappen ver 
trouwd te maken met de nieuwe middelen en methodes 
waarvan het gebruik of de toepassing bij de uitoefening van 
hun functie nuttig kan blijken. 

4) a. De officieren worden bijgeschoold via de maande 
lijkse commandovergaderingen, de oefeningen Commando 
Post-Exercise en de jaarlijkse kaderoefeningen. 
b. Alle jonge officieren dienen in het jaar dat aan hun 

benoeming tot de graad van kapitein voorafgaat, een zeven 
weken durende cursus van eenheidscommandant te volgen. 
Die cursus bestaat in een voorbereidende opleiding voor dé 
uitoefening van een commandofunctie. 

ll. Formation 

M. Féaux désire savoir en quoi consiste la formation 
continuée et comment elle est organisée. Combien concer- 
ne-t-elle de membres du personnel ? · 

Réponse: 

Le Ministre donne l'aperçu suivant: 
, I, ·: (f,i 

1) La formation continuée du personnel de la gendarme 
rie territoriale et mobile consiste surtout en un recyclage 
pratique annuel de quatre jours consécutifs comportant 
trois domaines importants : 

les procédés tactiques de police; 
le maintien de l'ordre. public, 
le tir et la défense individuelle, 

Pour le personnel de la gendarmerie mobile, l'accent 'est 
mis sur le maintien de l'ordre public. 

2) Hormis les cours de recyclage spécifiques, subsisrént 
pour: · , • ,- .. · 

- le personnel des brigades· territoriales, des j6Ûmées 
d'instruction sous forme de réunions trimestrielles,' 'Ellés 
ont pour but de diffuser les nouvelles directives et-d'actuali-' 
ser les prescriptions en fonction des _événements_ lé,~tüC 

- les commandants de brigade et certains sous-~ffl~i,eti 
supérieurs ou d'élite, des réunions et des ~éihiriaû-es de 
commandant de brigade ainsi que des exercices · de ·cacfrê:- 

• , ' l 1 ·,';i . j; 

• : . ,: •• r , [;;,··!., 
3) En.dehors des mesures citéesci-dessus pour.le pe1;sgn 

nel des brigades territoriales .et le pefsQnnel"dès .. ti,nités. 
mobiles, des formes d'instructions spécifiques pour les 
untiés spéciales sont prévues : · · · · 

a) Unités de circulation: par semaine, :4e.tx:.h~µ~es\l~ 
théorie et deux heures d'entraînement physique. •; . : 
b) Prévôté: cours de recyclage de quatre jours, avec .un 

programme spécifique orienté pratiquement sur. i~~ aspects 
judiciaires de l'exécution journalière de leur; tâche. : . , . , : , 

c) Sous-officiers supérieurs et d'élite dans une fonction'. 
administrative : un demi-jour par trimestre, · avec un pro 
gramme accordant une attention particulière à des problë-: 
mes administratifs pratiques et à leur tâche dans le bon 
fonctionnement de leur unité. 
d) Détachements judiciaires et Brigades de Surveillance 

et de Recherche: un demi-jour par trimestre, avec un 
recyclage pr. atique .et. théorique en matiè.re.· de familiarisa 
tion avec les nouveaux moyens et-méthodes dont l'emploi 
ou l'application peut se révéler _utile dans l'exécution de 
leur fonction. · · , 

4) a. Les officiers sont recyclés via les réunions mensuel 
les de commandement, les exercices Commando-Post Exer 
cice et les exercices de cadre annuels. 
b. Tous les jeunes officiers, doivent, dans l'année précé 

dant leur nomination au grade · de capitaine,· suivre un 
cours de commandant d'unité d'une durée de sept semai 
nes. Ce cours est une formation préparatoire en vue de 
l'exercice d'une fonction de commandement. 
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c. Alle hoofdofficieren wonen [aurlliks een eendagsscmi 
narie bij, terwijl de bevelvoerende hoofdofficieren aan een 
bijzondere kaderoefening deelnemen. 

d. ln overeenstemming met hun respectieve ambten, 
wonen de officieren seminaries en congressen bij, waarop 
specifieke onderwerpen worden aangesneden. 

5) De verschillende vormen van voortgezette vorming 
zijn afgestemd op de onderscheiden personeelscategorieën. 

Alle officieren en ongeveer 12 500 onderofficieren zijn op 
' een of andere wijze bij deze activiteiten betrokken. 

III. - Organisatie van de eenheden 

De heer Féaux vraagt of een volledige overzicht kan 
worden gegeven van de reorganisatie van de mobiele 
eenheden waartoe in 1986 werd besloten. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat naar aanleiding van de 
reorganisatie van de mobiele eenheden volgende beleidslij 
nen en hoofdcriteria in aanmerking werden genomen : 

1) De reorganisatie heeft in de eerste plaats tot doel de 
mobiele eenheden te herwaarderen en ze inzake opdrach 
ten, structuren en middelen aan te passen aan de nieuwe 
behoeften, zodat de Rijkswacht, vooral te Brussel, kan 
beschikken over doeltreffende en voldoende sterke reserve 
en steuneenheden. 
2) De specifieke oogmerken bestaan in de oprichting van 

goed getrainde steungroepen die een reserve vormen voor 
de handhaving van de openbare orde, waardoor bijkomen 
de middelen kunnen worden ingezet voor bijzondere situa 
ties en opdrachten, en die centra voor de permanente 
opleiding van de territoriale eenheden omvatten. 
Voor Brussel is de reorganisatie verlopen rekening hou 

dend met de talrijke specifieke problemen die in de hoofd 
stad rijzen, te weten: grootschalige ordediensten, bijzonde- . 
re bewakingsopdrachten en het probleem van de tweetalig 
heid. 

3) De krachtlijnen van de reorganisatie zijn de invoering 
van vierdelige structuren voor alle operationele escadrons 
en pelotons, de integratie van bijzondere middelen in de 
operationele escadrons, de oprichting van een cel voor 
permanente opleiding in elk Rijkswachtgebied, de aanpas 
sing en standardisering van het voertuigenpark van de 
mobiele eenheden. 

4) Op twee bijzonderheden moet de aandacht worden 
gevestigd: 

a. de oprichting van een nationale reserve die uitsluitend 
voor het Rijkswachtcommando is gereserveerd; 
b. ten gevolge van het tekort vergeleken met de wettelij 

ke personeelssterkte, kon de hiervoren beschreven organi 
satie van de mobiele eenheden niet volledig worden uitge 
voerd. Er diende een tussenoplossing te worden uitgewerkt 
die er in hoofdzaak in bestond de nationale reserve niet 
in haar geheel tot stand te brengen. Zij zal voorlopig 
worden beperkt tot twee ruiterijescadrons en tot het 
bijzonder-inrerventieëscadron, 
De heer V an den Bossche wenst te weten om welke 

redenen er een aksenrverschuiving geweest is van de territo 
riale eenheden naar de mobiele eenheden. 

c. Tous les officiers supérieurs assistent annuellement à 
un séminaire d'un jour et les officiers supérieurs exerçant 
un commandement participent à un exercice de cadre 
spécial. 
d. En concordance avec leurs fonctions respectives, les 

officiers suivent des séminaires et des congrès où des 
thèmes spécifiques sont traités. 

5) Les différentes formes de formation continuée sont 
adaptées aux différentes catégories de personnel. 
Tous les officiers et environ 12 500 sous-officiers sont 

concernés par l'une ou l'autre de ces activités. 

III. - Organisation des unités 

M. Féaux demande s'il est possible de dresser un tableau 
complet de la réorganisation des unités mobiles acquise en 
1986. 

Réponse: 

Le Ministre répond que les principaux cnteres pris en 
considération lors de la réorganisation des unités mobiles 
sont les suivantes : 

1) L'objectif général de la réorganisation est de revalori 
ser les unités mobiles et d'adapter celles-ci en matière de 
missions, de structures et de moyens aux nouvelles nécessi 
tés, afin que la Gendarmerie puisse surtout à Bruxelles 
disposer d'unités de réserve et d'appui efficientes et suffi 
samment étoffées. 
2) Les objectifs spécifiques sont la constitution d'élé 

ments d'appui bien entraînés qui constituent des réserves 
pour le maintien de l'ordre public, qui permettent d'enga 
ger des moyens supplémentaires pour des situations et des 
opérations particulières, et qui comprennent des centres de 
formation permanente au profit des unités territoriales. 

Pour Bruxelles, la réorganisation s'est faite en tenant 
compte des nombreux problèmes spécifiques qui se posent 
dans la capitale à savoir : les services d'ordre de grande 
envergure, des missions spéciales de surveillance et le 
problème du bilinguisme. 

3) Les lignes de force de la réorganisation sont l'intro 
duction de structures quaternaires pour tous les escadrons 
et pelotons opérationnels, l'intégration des moyens spé 
ciaux au sein des escadrons opérationnels, la création d'une 
cellule de formation permanente pour chaque région de 
Gendarmerie, l'adaptation et la standardisation du parc de 
véhicules des unités mobiles. 

4) Deux particularités méritent d'être signalées: 

a. La création d'une réserve nationale exclusivement 
réservée au Commandement de la Gendarmerie. 
b. Suite au déficit par rapport à l'effectif légal, l'organisa 

tion des unités mobiles décrite ci-avant n'a pu entièrement 
être mise en place. Il a dû être fait appel à une solution 
intermédiaire consistant principalement à ne pas mettre en 
place l'entièreté de la réserve nationale. Elle sera provisoi 
rement limitée à deux escadrons de cavalerie et l'escadron 
spécial d'interventions. 

M. Van den Bossche demande pourquoi l'accent s'est 
déplacé des unités territoriales aux unités mobiles. 
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Gra.,g ontving hij van de Minister een beleidsnota 
terzake. 

Volgens de heer Denison vloeit de sterke toename van 
de mobiele groepen en inzonderheid van het mobiel legioen 
voort uit het te grote belang dat wordt gehecht aan de 
opdrachten van ordehandhaving, vergeleken bij de 
gerechtelijke opdrachten. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt voor de sprekers dat door de 
reorganisatie van de mobiele eenheden de organieke getal 
sterkte van de territoriale eenheden niet gewijzigd werd en 
dat het· huidige globale deficit van de territoriale eenheden 
tegenover de organieke getalsterkte ook voordien reeds 
bestond. 

Er werd ook geen personeel aan de territoriale eenheden 
onttrokken om de mobiele eenheden op te vullen. Het is 
vooral de geleidelijke verhoging van het werkelijk effectief 
die toelaat de mobiele eenheden vooral in Brussel beter uit 
te bouwen. Hierdoor dient er minder veelvuldig beroep 
gedaan op de territoriale eenheden om de effektieven van 
de mobiele aan te vullen waardoor de territoriale dienst 
minder verstoord wordt. 
De herschikking van de mobiele eenheden met het 

werkelijk effectief heeft ook een meer evenwichtige sprei 
ding van de overuren als gevolg. Daar waar vroeger de 
personeelsleden van de mobiele eenheden te Brussel steeds 
meer overuren presteerden dan hun collega's in de territori 
ale eenheden, is dit thans meer gelijklopend. 

De Minister zal het achtbaar Lid een uitvoerigere beleid 
snota nopens deze reorganisatie van de mobiele eenheden 
rechtstreeks toezenden. 
De Minister voegt eraan toe dat de ondernomen reorga 

nisatie helemaal niet het gevolg is van het feit dat meer 
belang gehecht wordt aan de taken in verband met de 
ordehandhaving doch vooral van het feit dat de middelen 
beter worden aangewend. 
Het Rijkswachtcommando beijvert zich trouwens om de 

mogelijkheden van de territoriale eenheden op het gebied 
van de bestrijding van de misdadigheid te vergroten door 
een geleidelijke vermindering van het bestaande personeel 
stekort, enerzijds, en door het zoeken naar een meer 
doelgerichte en efficiëntere organisatie van de uitvoering 
van de dienst, anderzijds. 

In dat raam zijn thans in drie districten experimenten 
aan de gang en in andere districten hebben reeds twee 
experimenten plaatsgevonden. 
Het is niet uitgesloten dat de studie van de organisatie 

van de territoriale eenheden ook tot een zekere aanpassing 
van de organisatie van de mobiele eenheden zal leiden. 

De Minister stipt tevens aan dat de oogmerken van de 
reorganisatie van de mobiele eenheden niet beperkt blijven 
tot opdrachten op het stuk van de ordehandhaving. De 
mobiele eenheden werden ook wederaangepast om over 
extra middelen te kunnen beschikken voor bijzondere 
situaties en operaties. 
De ordehandhavingbuiten beschouwing gelaten, bestaat 

de taak van de mobiele eenheden erin operationele steun 
te verstrekken aan de territoriale eenheden, zodat deze zich 
beter aan de gerechtelijke taken kunnen wijden. 

De mobiele eenheden zijn tevens belast met de perma 
nente opleiding van het personeel van de territoriale eenhe 
den van de Rijkswacht. 

De heer Denison stelt vragen bij de sociale weerslag van 
de reorganisatie van de territoriale eenheden. Die reorgani- 

li aimerait obtenir du Ministre une note de politique à 
cc sujet. 
M. Denison estime que le gonflement des groupes 

mobiles et en particulier de la légion mobile découle d'une 
importance trop grande accordée aux missions de maintien 
de l'ordre par rapport aux missions judiciaires. 

Réponse: 

Le Ministre précise aux intervenants que la réorganisa 
tion des unités mobiles n'a eu aucune incidence sur les 
effectifs des unités territoriales et que l'actuel déficit global 
des unités territoriales par rapport au cadre organique 
existait déjà avant cette réorganisation. 

Il n'y a pas eu de transfert de personnel des unités 
territoriales vers les unités mobiles. C'est surtout l'accrois 
sement progressif des effectifs réels qui permet de mieux 
organiser les unités mobiles, particulièrement à Bruxelles. 
De ce fait, les unités territoriales sont moins souvent 
sollicitées pour compléter les effectifs des unités mobiles et 
peuvent ainsi se consacrer plus efficacement à leur mission 
territoriale. 

La réorganisation des unités mobiles à partir des effectifs 
réels a également permis de répartir les heures supplémen 
taires de façon plus équilibrée. Alors qu'auparavant, les 
membres du personnel des unités mobiles de Bruxelles 
prestaient toujours plus d'heures supplémentaires que leurs 
collègues des unités territoriales, la tendance est actuelle 
ment à l'équilibre. 

Le Ministre enverra directement à l'honorable membre 
une note de politique détaillée sur la réorganisation des 
unités mobiles. 

Le Ministre ajoute que la réorganisation entreprise ne 
découle nullement d'une importance accrue accordée aux 
missions de maintien de l'ordre mais surtout d'une meilleu 
re organisation des moyens. 

Le commandement de la Gendarmerie s'applique d'ail 
leurs à augmenter la capacité de lutte contre la criminalité 
des unités territoriales en réduisant graduellement le déficit 
en personnel existant d'une· part et, d'autre part, en 
recherchant une organisation plus efficace et plus efficiente 
de l'exécution du service. 

Dans ce cadre se déroulent actuellement des expériences 
dans trois districts. Deux expériences ont déjà eu lieu dans 
d'autres districts. 

Il n'est pas exclu que l'étude de l'organisation des unités 
territoriales mène également à une certaine adaptation de 
l'organisation des unités mobiles. 

Le Ministre précise également que les objectifs de la 
réorganisation des unités mobiles ne se sont pas limités aux 
missions de maintien de l'ordre. Les unités mobiles ont 
également été réadaptées afin de disposer de moyens 
supplémentaires pour des situations et des opérations 
particulières. 

Indépendamment du maintien de l'ordre, les missions des 
unités mobiles consistent à fournir un appui opérationnel 
aux unités territoriales, de manière à permettre à ces 
dernières de mieux se consacrer aux missions judiciaires. 

Les unités mobiles sont également chargées de la forma 
tion permanente des membres du personnel des unités 
territoriales de la gendarmerie. 
M. Denison s'inquiète des répercussions sociales de la 

réorganisation des unités territoriales. Cette réorganisation 
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surie zal volgens hem bijkomende reiskosten met zich 
brengen, 

Atttwoot'd: 

De Minister geeft de verzekering dat de reorganisatie van 
de territoriale eenheden pas in het stadium van studie en 
experimentatie verkeert. Bij het beoordelen van de resulta 
ten van die experimenten zal uiteraard rekening worden 
gehouden met de sociale gevolgen van de eventuele struc 
tuuraanpassingen. De vakorganisaties zullen vanzelfspre 
kend vooraf worden geraadpleegd alvorens enige beslissing 
over eventuele wijzigingen wordt genomen. 

IV. Uitrusting en materieel 

1. Investeringskredieten 

Volgens de heer Féaux slaan de begrotingsinspanningen 
vooral op investeringsaankopen die van 3,7 % in 1986 zijn 
gestegen naar 7,2 % in 1987. 

Komt er niet een ogenblik waarop men niet meer weet 
hoe men die bijkomende kredieten moet gebruiken, vooral 
wanneer men de buitensporige ophoping van bewapenin 
gen constateert ? 

Antwoord: 

De Minister preciseert dat op het vlak van de investerin 
gen inderdaad een bijzondere inspanning werd geleverd en 
dat de investeringskredieten substantieel werden verhoogd. 

De inspanning was en is echter nog altijd verantwoord 
omdat het noodzakelijk is: 

- de grote achterstand opgelopen van 1975 tot 1984 
in te lopen omdat de in die periode toegekende kredieten 
op hetzelfde peil gebleven waren; 
- de activiteiten van de rijkswacht te optimaliseren. 

Sinds tien jaar, namelijk van 1975 tot 1984, lagen de 
investeringskredieten voor de rijkswacht inderdaad op een 
bijzonder laag peil; ze bleven immers steeds ruim onder de 
550 miljoen F. 
ln februari 1986 heeft de Ministerraad bijkomende 

vastleggingskredieten voor de rijkswacht en voor de andere 
politiekorpsen toegekend om hun doeltreffendheid en de 
veiligheid van de burgers te verbeteren. 
De ontwikkeling van de materiële middelen van de 

rijkswacht over een periode van drie tot vijf jaar werd 
bijgevolg in 1986 in de vasdeggingskredieten aangevat, en 
vanaf 1987 ook in de ordonnanceringskredieten (de beta 
lingen volgen met enige vertraging op de vastleggingen). 

De Minister stipt aan dat ondanks de moeilijkheden ten 
gevolge van het laattijdige opstellen van de begrotingen 
voor 1986, alle voor 1986 uitgetrokken investeringskredie 
ten werkelijk werden vastgelegd. 
Hij vindt dat de toeneming van de bewapening niet 

overdreven is, maar dat zij de rijkswachtploegen in staat 
zal stellen het gebruik van de wapens beter aan de 
interventieomstandigheden aan te passen. 

entrainera notamment selon lui des frais de déplacemen! 
supplémentaires. 

Réponse: 

Le Ministre assure que la réorganisation des unités 
territoriales n'en est qu'au stade de l'étude et de l'expéri 
mentation. Lors de l'appréciation des résultats de ces 
expériences, il sera bien évidemment tenu compte des 
implications sociales liées aux éventuelles adaptations 
structurelles. Il veillera à ce que les organisations profes 
sionnelles soient consultées préalablement à toute prise de 
décision d'éventuelles modifications. 

IV. Equipement et matériel 

1. Crédits d'investissement 

D'après M. Féaux, l'effort budgétaire porte surtout sur 
des achats d'investissement qui passent de 3,7 % en 1986 
à 7,2 % en 1987. 
N'arrive-t-on pas à un moment où l'on ne sait plus quelle 

utilisation faire de ces crédits supplémentaires si l'on 
constate le cumul excessif d'armement? 

Réponse: 

Le Ministre précise qu'un effort particulier sur le plan 
des investissements a effectivement été réalisé et que les 
crédits d'investissements ont été augmentés dt: façon sub 
stantielle. 

L'effort était et est cependant toujours justifié par la 
nécessité de : 

- résorber le retard important encouru de 1975 à 1984 
par le fait de la stagnation des crédits accordés durant cette 
période; 
- optimiser les activités de la gendarmerie. 

Depuis 10 ans, de 1975 à 1984; la gendarmerie a 
effectivement dû supporter un niveau particulièrement bas 
de ses crédits d'investissements ceux-ci sont en effet tou 
jours demeurés largement inférieurs à 550 millions de F. 

En février 1986, le Conseil des Ministres a accordé des 
crédits supplémentaires d'engagement à la gendarmerie et 
aux autres forces de police en vue d'accroître leur efficacité 
et la sécurité des citoyens. 

Le développement des moyens matériels de la gendarme 
rie couvrant une période de 3 à 5 ans a donc été entamé 
en 1986 en crédits d'engagement et à partir de 1987 aussi 
en crédits d'ordonnancement (les paiements suivent avec un 
certain retard les engagements). 

Le Ministre signale que malgré les difficultés dues au 
retard dans l'élaboration des budgets de 1986, la totalité 
des crédits d'investissement prévus pour 1986 ont été 
effectivement engagés. 

Il estime que l'augmentation de l'armement n'est pas 
excessive mais permettra aux équipes de gendarmes de 
mieux adapter l'emploi des armes aux circonstances de 
l'intervention. 
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2. l1westc1,·i11gsp/,111 

De heer Vmt Wambeke merkt op dat de Minister enkele 
maanden geleden verklaard heeft dat de beslissing was 
genomen om het driejarenplan voor investeringen, dat in 
1985 opgesteld werd, geleidelijk aan te vervangen door een 
tienjarenplan en aangekondigd had dat een eerst stap gezet 
werd door de uitwerking van een vijfjarenplan voor 1987- 
1991. 
Hij heeft persoonlijk wel twijfels over de efficaciteit van 

een tienjarenplan. 
Hij heeft echter in het Senaatverslag niets meer vernomen 

over dit vijfjarenplan en zou graag weten welk bedrag voor 
deze periode van vijf jaar voorzien is, welke de grote 
aankoopprogramma's zijn, welke de gemiddelde levens 
duur van het voertuigenpark is en hoever het informatica 
programma gedreven wordt. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat er inderdaad, en dit voor de 
eerste maal, een meerjarenplan der investeringen opgesteld 
werd voor de jaren 1987-1991. Dit plan is echter een 
werkdocument dat bestendig bijgehouden en geactualiseerd 
wordt, zodat thans de periodes 88-93 bestreken wordt. 
Het lag inderdaad in de bedoeling er geleidelijk een 

tienjarenplan van te maken. De uitwerking zelf van het 
meerjarenplan zal· moeten uitwijzen of een tienjarenplan 
voor de rijkswacht geen te lange periode omvat. De 
Minister maakt zeker van het tienjarenplan geen doel op 
zich. 

Het is natuurlijk duidelijk dat een planning noodzakelijk 
is en dit uit diverse oogpunten : 

1) termijn imperatieven: de realisatie van de grote inves 
~eringsprogramma's van de Rijkswacht vereist drie tot vijf 
Jaar; 
2) begrotingsimperatieuen : men moet zijn prioriteiten 

bepalen onder zijn huidige behoeften, maar ook onder de 
toekomstige behoeften; 

3) strategische imperatieven: een gezond en previsioneel 
beleid vereist een planning op middellange en lange ter 
mijn. 

Het investeringsplan van de Rijkswacht vormt natuurlijk 
slechts een kader waarbinnen de verantwoordelijke overhe 
den de doelstellingen en de prioriteiten moeten kunnen 
laten evolueren. 

In het investeringsplan 1987-1991 werd voor 10240 
miljoen F vastleggingskredieten (niet gesplitste en gesplit 
ste) geprogrammeerd (prijzen 1986) voor de 5 jaren (ge 
middeld 2 048 miljoen F per jaar) en voor 7 455 miljoen f 
aan ordonnanceringsmiddelen (gesplitste kredieten) voor de 
5 jaren (gemiddeld 1491 miljoen f per jaar). 

De programma's waarover het gaat zijn : 

1) Vernieuwing van de transmissiemiddelen : 

( ±37 % van de totale enveloppe investeringen 1987- 
1991). 
Het betreft voornamelijk : radio-posten voor de territori 

ale en mobiele eenheden, telefoonmaterieel, radars, detec- 

M. Van Wt1mbeke souligne qu'il y a quelques mois, le 
Ministre a déclaré qu'il avait été décidé de remplacer 
progressivement le plan trisannuel d'investissement, qui 
date de 1985, par un plan décennal, et qu'un premier pas 
avait été franchi dans cette voie par l'élaboration d'un plan 
quinquennal pour 1987-1991. 

Il a personnellement des doutes quant à l'efficacité d'un 
plan décennal. 

Il n'a toutefois pas trouvé d'autres informations au sujet 
du plan quinquennal dans le rapport du Sénat et demande 
quel est le montant prévu pour cette période de cinq ans, 
quels sont les grands programmes d'achat, quelle est la 
durée moyenne de vie du parc de véhicules et quelle sera 
l'ampleur du programme d'informatisation. 

Réponse: 

Le Ministre confirme que pour la première fois, un plan 
pluriannuel d'investissement a effectivement été établi pour 
les années 1987-1991. Ce plan est toutefois un document 
de travail qui est constamment mis à jour et actualisé, de 
sorte qu'il couvre actuellement la période 1988-1993. 

L'objectif était en effet d'en faire progressivement un 
plan décennal. L'élaboration même du plan pluriannuel 
permettra de déterminer si un plan décennal ne couvre pas 
une période trop longue pour la gendarmerie. Le Ministre 
considère en tout cas que le plan décennal ne constitue pas 
un objectif en soi. 

Il est toutefois évident qu'un planning est nécessaire, et 
ce, à divers égards: 

1) Impératifs de temps : la réalisation des grands pro 
grammes d'investissement de la gendarmerie nécessite 3 à 
5 ans. 

2) Impératifs budgétaires: il s'agit d'établir des priorités 
pour les besoins actuels, mais aussi pour les besoins futurs. 

3) Impératifs stratégiques : une politique saine et axée 
sur les besoins futurs nécessite une planification à moyen 
et à long terme. 

Il va de soi que le plan d'investissement de la gendarme 
rie ne constitue qu'un cadre au sein duquel les autorités 
responsables doivent pouvoir faire évoluer les objectifs et 
les priorités. 
Dans le plan d'investissement 1987-1991, des crédits 

d'engagement (dissociés et non dissociés) d'un montant de 
10240 millions de Font été programmés (prix 1986) pour 
les cinq années (ce qui représente une moyenne annuelle 
de 2 048 millions de F) et des moyens d'ordonnnancement 
(crédits dissociés) d'un montant de 7 455 millions de Font 
été prévus pour les cinq années ( ce qui représente une 
moyenne annuelle de 1491 millions de F). 

Les programmes en question sont : 

1) Renouvellement des moyens de transmission: 

( ± 37 % de l'enveloppe totale des investissements de 
1987-1991). 

Il s'agit essentiellement de postes radio pour les unités 
territoriales et mobiles, de matériel de téléphonie, de 
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tic-materieel, opnameappuratuur, beeldtransmissie en an 
der transmissiematerieel. 

2) Een versnelling van de modernisering van het voertui 
genpark ( ± 32 % van het totaal) : 

Voornamelijk: personenwagens licht en middenklasse, 
patrouillevoertuigen, interceptievoertuigen, moto's, bestel 
wagens voor gemengd gebruik en voor de mobiele eenhe 
den, autobussen en andere speciale voertuigen. 

3) Een verbetering van de individuele uitrusting en 
veiligheid, tevens meubilair: 

( ± 15 % van het totaal) 
Voornamelijk : Kogelwerende vesten, Ademtestappara 

tuur, Nachtzichtapparatuur, Meubilair en andere ... 

4) Kwalitatieve en kwantitatieve verbeteringen van de 
bewapening : 

(± 4 % van het totaal) 
Voornamelijk: Falgeweer en Machinepistool. 

S) Aanpassing informatica-materiaal van de Rijkswacht 
aan de nieuwe technieken en behoeften : 

( ± 12 % van het totaal) 

Wat de gemiddelde levensduur van het voertuigen park 
betreft kan men stellen dat de normen voor een economi 
sche en veilige vervanging de volgende zijn : 

Voor wat de informatica opdrachten betreft, wordt er 
sinds 1986 en verder, lopende vanaf 1987 tot 1991, met 
een programma van rond de 250 miljoen F per jaar, 
voornamelijk in de drie volgende richtingen gewerkt: 

1) De geleidelijke overgang van de huidige gecentraliseer 
de informatica-systemen naar een applicatie-gerichte archi 
tectuur werkend op modern materieel. 
2) De opbouw van een zo open mogelijke informatica 

en telecommunicatiearchitectuur die rekening houdt met de 
internationale en/ of Europese normen in dit domein. 

radars, de matériel de détection, d'appareillages d'enregis 
trement, de transmission d'images et d'autre matériel de 
transmission. 

2) Accélération de la modernisation du parc de véhicules 
(±32% du total): 

Il s'agit essentiellement de voitures de patrouille, de 
véhicules d'interception, de motos, de camionnettes à usage 
mixte et pour les unités mobiles, d'autobus et d'autres 
véhicules spéciaux. 

3) Une amélioration de l'équipement individuel et de la 
sécurité ainsi que du mobilier: 

( ± 15 % du total) 
Principalement : gilets pare-balles, appareils d'alcotest, 

appareils de vision nocturne, mobilier et autres. 

4) Améliorations qualitatives et quantitatives de l'arme 
ment: 

( ± 4 % du total) 
Principalement: fusil FAL et pistolet mitrailleur. 

5) Adaptation du matériel informatique de la Gendarme 
rie aux nouvelles techniques et aux nouveaux besoins. 

( ± 12 % du total) 

En ce qui concerne la durée de vie moyenne du parc de 
véhicules le remplacement de ceux-ci doit s'effectuer en 
fonction des normes suivantes, compte tenu des aspects 
économie et sécurité : 

Lichte en halfsnelle personenwagens - . . 6 à 7 jaar Voiture particulière légère et semi-rapide . 6 à 7 ans 
(De oudste in zijn gebruik sinds 1974) (Les plus anciennes circulent depuis 1974) 
Snelle personenwagens 8 jaar Voitures particulières rapides 8 ans 
(De oudste in gebruik dateren van 1976) (Les plus anciennes en service de 1976) 
Bestelwagens . . . . . 8 jaar Camionnettes .. 8 ans 
(De oudste in gebruik dateren van 1969- 

[ (Les plus anciennes en service datent de 1976) 
1969-1976) 

Moto's . . 10 jaar Motos .. 10 ans 
(De oudste in gebruik van zijn 1976) (Les plus anciennes en service datent de 

1976) 
Vrachtwagens - autobussen ... 20 jaar Camions-autobus ... .. 20 ans 
(De autobussen in gebruik dateren van 1966) (Les autobus en service datent de 1966) 
Jeeps .... _ ............. 20 jaar Jeeps . . . .... 20 ans 
(De oudste nog in gebruik dateren van 1976- 

(Les plus anciennes encore en service datent 1973) 
de 1976-1973) 

Sproeiwagens . . . 25 jaar I Autopompes . . . . . . . . 25 ans 
(ln gebruik sinds 1954) (En circulation depuis 1954) 

En ce qui concerne les missions informatiques, un crédit 
annuel d'environ 250 millions de F a été accordé en 1986 
et est prévu pour la période 1987-1991 en vue de la 
réalisation d'un programme centré sur les trois objectifs 
suivants: 

1) La transformation progressive des systèmes informati 
ques centralisés en une architecture dédicacée et opérant 
sur du matériel moderne. 

2) Le développement d'une architecture informatique et 
de télécommunication la plus ouverte possible qui tient 
compte des normes internationales et/ ou européennes en 
la matière. 
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J) Het decentraliseren van de informatica tot op het 
niveau der brigades door gebruik te maken van het digitaal 
prive telecommunicatie netwerk dat momenteel geïnstal 
leerd wordt. 

Behoudens de vernieuwing van de informatica-uitrusting 
op de Nationale Luchthaven van Zaventem, werden in 
1986, ook burotica-systemen in gebruik genomen op de 
Generale Staf en in de provinciale verkeerseenheden. 

In 1987 en 1988 zal deze installatie verder gezet worden 
en zal ook begonnen worden met het uitrusten van de 
territoriale en mobiele eenheden met informatica-materieel. 

Dit materieel zal de nieuwe en actueel in ontwikkeling 
zijnde informatica-applicaties tot op deze niveau's beschik 
baar stellen. 

Betrokken projecten bestrijken : 

het gerechtelijk domein; 
de documentatie; 
de tijds- en aktiviteitsrapportering; 
het personeel; 
het verkeer. 

3. Nieuwe voertuigen 

De heer De Volder vraagt zich af wie zal instaan voor 
het onderhoud van de nieuwe wagens van de rijkswacht. 
Ook wenst hij te weten of het nodige zal gedaan worden 
opdat alle wagens onmiddellijk na de aankoop operationeel 
zouden zijn in tegenstelling met wat gebeurd is met de Iltis 
Jeep. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de aangekochte voertuigen 
gekeurd zullen worden vooraleer zij over de eenheden 
verdeeld worden. Voor de nieuwe wagens van de Rijks 
wacht, namelijk de BMW 325i en de Golf GTI, word een 
onderhouds- en herstellingskontrakt afgesloten met de 
betrokken firma's. Het onderhoud en de herstelling zal 
bijgevolg gedecentraliseerd gebeuren in de agentschappen 
van deze merken. 
Na de technische keuring door de Aankoopdienst van de 

Rijkswacht worden de nieuwe voertuigen geleverd in het 
Logistiek Centrum van de Rijkswacht die na het eventueel 
plaatsen van noodzakelijke toebehoren de voertuign on 
middellijk ter beschikking stelt van de eenheden. 
De Minister wijst erop dat de berichten over de gebreken 

bij de Iltis Jeeps sterk overdreven zijn. Het is logisch dat 
tijdens de garantieperiode maximaal beroep gedaan wordt 
op de firma garantie. 
De heer De Volder heeft vernomen dat de nieuwe 

voertuigen enkel gepantserde zijdeuren hebben en dat de 
ruiten niet uit kogelvrij glas zijn vervaardigd. Nochtans 
bestaan er films die men op de ruit aanbrengt die een 
degelijke kogelwering verzekeren. 

Graag vernam hij de redenen van deze beslissing. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de pantsering van de deuren 
van de nieuwe interceptie en patrouille voertuigen en van 
de camionnettes van de territoriale eenheden het personeel 
moet beschermen bij statische interventies meer bepaald 

J) l.11 décentralisation de l'informatique jusqu'au niveau 
des brigades en utilisant le réseau digital privé de télêcom 
munication que l'on est en train d'installer. 

Mis à part le renouvellement de l'équipement informati 
que à l'aéroport national de Zaventem, des systèmes de 
bureautique ont également été mis en service en 1986 à 
l'Etat-major et dans les unités provinciales de la circula 
tion. 

L'installation de ces systèmes sera poursuivie en 1987 et 
1988 et les unités territoriales et mobiles seront également 
équipées en matériel informatique. 

Ce matériel permettra d'utiliser jusqu'à ces niveaux les 
nouvelles applications informatiques actuellement mises au 
point. 

Les projets visés concernent: 

- le domaine judiciaire; 
- la documentation; 
- les projets temps-activités; 
- Ie personnel; 
- la circulation. 

3. Nouveaux véhicules 

M. De Volder demande qui assurera l'entretien des 
nouveaux véhicules de la gendarmerie. 'Il demande égale 
ment si le nécessaire sera fait pour que tous les véhicules 
soient opérationnels dès l'achat, contrairement à ce qui 
s'est passé avec les Jeeps Iltis. 

Réponse: 

Le Ministre precise que les véhicules achetés seront 
contrôlés avant d'être répartis entre les unités. En ce qui 
concerne les nouveaux véhicules de la gendarmerie, à 
savoir la BMW 325i et la Golf GTI, un contrat d'entretien 
et de réparation a. été conclu avec les firmes concernées. 
L'entretien et la réparation s'effectueront de manière décen 
tralisée dans les agences de ces marques. 

Après le contrôle technique effectué par le service d'achat 
de la gendarmerie, les nouveaux véhicules sont acheminés 
au Centre logistique de la gendarmerie qui, après les avoir 
éventuellement équipés des accessoires requis, les met 
immédiatement à la disposition des unités. 

Le Ministre souligne que les informations concernant les 
défauts des Jeeps Iltis sont fortement exagérées. Il est 
logique de profiter au maximum de la garantie de Ia firme 
pendant la période de garantie. 
M. De Volder a appris que les nouveaux véhicules 

n'auraient que des portes latérales blindées et que les vitres 
ne résisteraient plus à l'épreuve des balles. Pourtant, il 
existe des films que l'on place sur les vitres et qui offrent 
une bonne protection contre les balles. 

Il demande ce qui a motivé cette décision. 

Réponse: 

Le Ministre répond que le blindage des portes des 
nouveaux véhicules d'interception et de patrouille et des 
camionnettes des unités territoriales est destiné à protéger 
le personnel lors d'interventions statiques, notamment lors- 
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wanneer de deur moet kunnen gebruikt worden als een 
kogelwerend schild. 
Naar zijn weten bestaan er geen films die een afdoende 

kogelwering verzekeren. Wel bestaan er films die een 
bescherming bieden tegen glasscherven. 
Het bijkomende gewicht dat zou voortvloeien uit de 

pantsering van ruiten op basis van de normen die zijn 
aangenomen voor de nietbeglaasde delen van de deuren, 
zou grondige wijzigingen aan de structuur van het voertuig 
noodzaken en de prijs ervan gevoelig verhogen. 

4. Kogelvrije vesten 

De heer De Volder kreeg graag meer informatie over de 
leveringstermijnen van de aangekochte kogelvrije vesten. 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat de bestelling van de kogel 
vrije vesten geplaats werd bij de firma's Seyntex uit Tielt 
en Wittock-Van Landeghem uit Temse (elk voor de helft). 
De bestelbrief werd betekend op 5 mei 1987 en de levering 
van de vesten zal aanvangen tijdens het laatste trimester 
van 1987 (oktober) à rato van 250 à 300 vesten per 
maand. De volledige levering van de eerste schijf dient 
beëindigd in april 1988. 

5. Alarm toets 

De heer Féaux herinnert eraan dat na een aantal drama 
tische incidenten en ten einde de veiligheid van het perso 
neel te verhogen, besloten werd de mobiele terminals die 
door de patrouillevoertuigen worden gebruikt, uit te rusten 
met een bescheiden noodoproepsysteem waarmee vaste 
permanenties kunnen worden opgeroepen en hij vraagt 
hoever het staat met de ontwikkeling van dit systeem. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat het discrete systeem van 
noodoproepen waarover spreker het heeft, thans technisch 
klaar is. De inbedrijfstelling ervan komt binnenkort, nadat 
de gebruiksaanwijzing aan het betrokken personeel is 
meegedeeld. 

6. Informatica 

De heer Féaux constateert dat het informaticanetwerk 
van de Rijkswacht steed vaker wordt geraadpleegd door 
diensten die vreemd zijn aan het korps (gemeenten en 
verscheidene politiediensten) en hij vraag zich af of op 
termijn geen ernstig risico voor verzadiging van het net 
bestaat. 

Kunnen de centrale systemen een dergelijke ontwikkeling 
nog lang bijbenen ? 

Antwoord: 

De Minister geeft toe dat het groeiend aantal geabonn 
neerden op het datatransrnissienet van de Rijkswacht er op 
termijn toe kan leiden dat alle mogelijkheden van het 
huidige net zowel op het gebied van het aantal aansluitin 
gen enerzijds als op dat van het vermogen anderzijds in 
beslag worden genomen. Om aan het gevaar van verzadi 
ging het hoofd te bieden worden evenwel de volgende 
maatregelen getroffen : 

1) Op korte termijn aanpassing van de bestaande infra 
structuur (terminals en concentratoren) om het mogelijk te 

que la porte doit pouvoir être utilisée comme écran 
pare-balles. 

A sa connaissance, il n'existe pas de films qui assurent 
une protection suffisante contre les balles; il y e11 a 
toutefois qui protègent contre les éclats de verre. 

Le surcroît de poids qui résulterait du blindage des vitres 
sur la base des normes fixées pour les parties non vitrées 
des portes nécessiterait des modifications fondamentales à 
la structure du véhicule et en augmenterait sensiblement le 
prix. 

4. Gilets pare-balles 

M. De Volder demande des précisions quant aux délais 
de livraison des gilets pare-balles qui ont été commandés. 

Réponse: 

Le Ministre précise que la commande de gilets pare-bal 
les a été confiée aux firmes Seyntex de Tielt et Wittock 
Van Landeghem de Tamise (chacune pour la moitié). Le 
6011 de commande a été envoyé le 5 mai 1987 et la 
livraison des gilets débutera au cours du dernier trimestre 
de 1987 (octobre) à raison de 250 à 300 gilets par mois. 
La livraison de la première tranche devra être compëtement 
achevée en avril 1988. 

5. Système d'appel de détresse 

M. Féaux rappelle qu'après certains incidents dramati 
ques, et afin de renforcer la sécurité du personnel, il avait 
été prévu de doter les terminaux mobiles utilisés par les 
véhicules de patrouille d'un système discret d'appel de 
détresse à destination des permanences fixes, et se demande 
où en est le développement de ce système. 

Réponse: 

Le Ministre répond que le système discret d'appel de 
détresse auquel l'intervenant fait référence est actuellement 
techniquement au point. Sa mise en service sera effectuée 
prochainement après communication de son mode d'emploi 
au personnel concerné. 

6. Informatique 

M. Féaux constate que le réseau informatique de la 
gendarmerie est de plus en plus sollicité par des services 
extérieurs au corps (communes et diverses polices) et se 
demande s'il n'existe pas à terme un risque sérieux de 
saturation du réseau ? 

Les systèmes centraux seront-ils encore longtemps adap 
tés à un tel développement de la demande d'utilisation ? 

Réponse: 

Le Ministre admet que le nombre croissant d'abonnés au 
réseau de transmission de données de la Gendarmerie peut 
conduire à terme, à l'utilisation de la totalité des ressources 
du réseau actuel, en terme de nombre de raccordements, 
d'une part et de puissance d'autre part. Les mesures 
suivantes ont cependant été prises afin de faire face au 
danger de saturation : 

1) A court terme, adaptation de l'infrastructure existante 
(terminaux et concentrateurs) afin de permettre une aug- 
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maken het aantal aansluitingen te vermeerderen en <le 
belasting van de computers die nerknooppunten vormen, 
te verminderen. 

2) Op middellange termijn: 

a) Verhuizing naar het transmissienet dat gegrondvest is 
op centrales (P. A. B. X.) die thans bij de rijkswachteenhe 
den worden in gebruik genomen, een onderneming waar 
van het einde tegen 1988 in uitzicht wordt gesteld; 
b) Gebruik van het militair data transmissienet in paket 

ten (Bemilcom) waarvan de voor 1983 en 1993 verwachte 
ingebruiknemingsfases de Rijkswacht rechtstreeks belang 
mboezemen; 

c) Installatie en ingebruikneming van de gedecentrali 
seerde informatica- en bureauticainfrastructuur die moet 
leiden naar een verkorting van de tijd die moet worden 
uitgetrokken om aan de diverse toepassingen respons te 
geven. 

In verband met de centrale systemen zij opgemerkt dat 
de Rijkswacht in de komende jaren (88-93) zal overgaan 
tot de geleidelijke vervanging van de huidige projecten door 
modernere toepassingen die op basis van de centraal op die 
toepassingen gerichte informaticasystemen ontwikkeld 
worden. 
De heer Féaux vraagt dan of de Rijkswacht haar pro 

grammatuur laat aanmaken door particuliere ondernemin 
gen en zo ja, welke, en hoeveel personen aldus door de 
Rijkswacht aan een baan worden geholpen. Hij wenst te 
weten wat het inschakelen van externe informatici kost en 
of het systeem alle in dergelijke diensten wenselijke waar 
borgen biedt. 

Antwoord:• 

De Minister bevestigt dat de Rijkswacht een beroep doet 
op niet-statutair burgerpersoneel om het hoofd te bieden 
aan de ontwikkeling van haar informaticaprojecten. Dit 
personeel dat door officieren en onderofficieren van het 
Informaticacentrum omkaderd wordt, wordt tewerkgesteld 
in het raam van een tussen de Defensieminister en de firma 
Mécanographie-Service N.V. gesloten overeenkomst. 

In juni 1987 zullen 20 personen worden ingezet om in 
dat raam de software volledig uit te werken. 
ln 1987 wordt een bedrag van 98 700 000 F uitgetrok 

ken voor het inschakelen van personeel van Mecanograp 
hic-Service N. V. 

In het raam van haar project tijdgebruik- en activiteiten 
verslag overweegt de Rijkswacht tevens de indienstneming, 
bij wege van een beroep tot de dienstverstrekkende ven 
nootschappen, van een analyst voor een duur van 200 
dagen. 

De procedure voor de toekenning van die opdracht is 
nog aan de gang. 

In uitvoering van haar contractuele verplichtingen stelt 
de N. V. Siemens tevens tijdelijk burgerlijk personeel ter 
beschikking van de Rijkswacht, welk personeel belast 
wordt met de uitwerking van de Bureausoftware die ten 
behoeve van de Generale Staf van de Rijkswacht aange 
kocht wordt. 

Sedert juni 1987 zijn drie personen, van wie één deel 
tijds, voor die taak ingeschakeld. 
De Minister stipt aan dat de Rijkswacht, alvorens bur 

gerlijk personeel in dienst te nemen, één moraliteits- en 
veiligheidsonderzoek instelt om de gewenste discretie in 
haar informaticadiensten te garanderen. 

mentation du nombre de ruccordements et une dimlnurien 
de la charge des ordinateurs constituant les nœuds du 
réseau. 

2) A moyen terme: 

a) Migration vers le réseau de transmission basé sur les 
nouvelles centrales digitales (P. A. B. X.) en cours d'installa 
tion dans les unités de gendarmerie et dont la fin du 
programme d'équipement est prévue en 1988; 
b) Utilisation du réseau militaire de transmission de 

données par paquets (Bemilcom), dont les phases de mise 
en service prévues en 1988 et 1993 intéressent directement 
la gendarmerie; 
c) Installation et mise en service de l'infrastructure infor 

matique et bureautique décentralisée devant conduire à une 
diminution du temps de réponse des différentes applica 
tions. 

En ce qui concerne les systèmes centraux, la gendarmerie 
procèdera dans les prochaines années (83-93) au remplace 
ment progressif des projets actuels par des applications plus 
modernes et développées sur des systèmes informatiques 
adaptés à ces applications. 

M. Féaux demande encore si la gendarmerie fait appel 
à des sociétés privées pour la mise au point de ses logiciels 
et si oui, lesquelles et combien de personnes sont ainsi 
employées par la gendarmerie ? Il aimerait connaître le coût 
de cette utilisation d'informaticiens extérieurs et voudrait 
savoir si le système offre toutes les garanties de discrétion 
souhaitées dans de tels services? 

Réponse: 

Le Ministre confirme que la gendarmerie fait appel à du 
personnel civil non statutaire afin de faire face aux déve 
loppements de ses projets informatiques. Ce personnel, 
encadré par des officiers et sous-officiers de Gendarmerie 
du Centre Informatique, est employé dans le cadre d'un 
Contrat de Service passé entre le Ministre de la Défense 
Nationale et la firme Mecanographic-Service S. A. 

En juin 1987, 20 personnes seront affectées à la mise 
au point des logiciels dans ce cadre. 
En 1987, le Budget prévu pour l'utilisation du Personnel 

de Mecanographic-Service S. A. est de 98 700 000 de F. 

Dans le cadre de son projet compte-rendu de temps et 
d'activités, la gendarmerie envisage également l'utilisation 
par voie d'appel aux sociétés de service d'un analyste pour 
une durée de 200 jours. · 

La procédure d'attribution de ce marché est encore en 
cours. 
En exécution de ses obligations contractuelles, la S. A. 

Siemens met également temporairement à la disposition de 
la gendarmerie du personnel civil chargé de la mise au 
point des logiciels bureautiques acquis au profit de l'Etat 
Major Général de la Gendarmerie. 

Depuis juin 1987, trois personnes, dont une à temps 
partiel, sont affectées à cette tâche. 

Le Ministre précise que préalablement à l'emploi de 
personnel civil, la gendarmerie procède à une enquête de 
moralité et de sécurité destinée à garantir la discrétion 
souhaitable dans ses services informatiques. 
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V. Opdrachten en werking 

l. Algemeen beleid 

De heer Van den Bossche stelt dat het moeilijk te weten 
te komen is wat het beleid van de rijkswacht eigenlijk is 
en pleit voor meer openheid en duidelijkheid. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat hij juist een politiek van 
openheid en duidelijkheid voert en steeds tracht duidelijk 
en volledig te antwoorden op de hem door parlementsleden 
schriftelijk of mondeling gestelde vragen. 
Ook de Rijkswacht stelt zich de laatste jaren meer open 

voor de gezagdragers, pers en publiek. 
De Minister wijst erop dat hij in twee recente persconfe 

renties uitvoerig ingegaan is op het beleid dat hijzelf 
betreffende de Rijkswacht wenst te voeren. 
De heer Bie/not vraagt welke maatregelen reeds werden 

genomen inzake coördinatie van de politiediensten. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat onder de bescherming van 
de ministers van Justitie en Binnenlandse Zaken en in 
overeenstemming met de procureurs-generaal, is beslist in 
de eerste plaats de samenwerking en coördinatie te verbete 
ren tussen de drie grote politiedienstenlgerechtelijke politie, 
gemeentelijke politie en rijkswacht), inzake drie dringende 
problemen: terrorisme, druggebruik en zware misdadig 
heid. 
Op lokaal, provinciaal en nationaal niveau werden 

verschillende structuren en interventieprocédés uitgewerkt 
om een optimale samenwerking, coördinatie en taakverde 
ling tussen de verschillende politiediensten tot stand te 
brengen. Als voorbeeld kunnen worden aangehaald : de 
oprichting van het Hoger politieinstituut, van het College 
voor de Coördinatie van de Politiediensten en van de 
A.G. G., alsook de deelname aan de T. R. E. V. 1.-groep. 
Op lokaal vlak werden talrijke overeenkomsten gesloten, 
teneinde de taken te verdelen tussen politie, rijkswacht en 
plaatselijke parketten, op grond van de aard van de 
aangelegenheid , de plaats en het tijdstip. 
Onder impuls van de provinciegouverneurs en van som 

mige arrondissementscommissarissen, werden op vele 
plaatsen onderlinge verbindingen tussen de radionetwerken 
van de gemeentelijke politieeenheden en de Rijkswacht 
bestudeerd en tot stand gebracht. 
Hij herinnert eraan dat er in het comité voor het gebruik 

van de politieke informatie eenpermanente samenwerking 
tussen politiediensten bestaat. Op dit ogenblik zijn 109 
gemeenten, verspreid over het hele land, door middel van 
zowat 50 vaste terrninanls met het Rijkswachtsysteem 
verbonden. Ook alle brigades van de gerechtelijke politie 
en de zeevaartpolitie zijn op dit systeem aangesloten. 

De Minister vermeldt ook de oproepnummers 901 en 
906, Wie deze nummers vormt komt terecht bij een 
centrum dat bestaat uit leden van de gemeentelijke politie 
kopsen en van de Rijkswacht, die de berichten onmiddellijk 
verdelen over de diensten welke tussenbeide moeten ko 
men. 

Inzake preventie worden de verschillende acties gecoördi 
neerd door de Hoge raad voor Misdaadpreventie en door 
de provinciale commissies voor misdaadpreventie. 

V. Missions et foncrionnement 

1. Politique générale 

M. Van den Bossche précise qu'il est difficile de savoir 
ce qu'est réellement la politique de la gendarmerie et 
préconise une plus grande ouverture et plus de clarté, 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'il mène précisément une politique 
d'ouverture et de transparence et qu'il s'efforce toujours de 
répondre clairement et complètement aux questions écrites 
ou orales que lui posent les parlementaires. 

La Gendarmerie est depuis quelques années également 
ouverte aux autorités, à la presse et au public. 

Le Ministre fait observer qu'à l'occasion de deux récentes 
conférences de presse, il a expliqué en détail la politique 
qu'il compte suivre en ce qui concerne la Gendarmerie. 

M Bie/not désire savoir quelles mesures ont déjà été 
prises en matière de coordination des services de police. 

Réponse: 

Le Ministre répond que sous l'égide des Ministres de la 
Justice et de l'Intérieur, et en accord avec les procureurs 
généraux, il a été décidé d'améliorer en premier lieu la 
collaboration et la coordination entre les trois grands 
services de police (police judiciaire, polices communales et 
gendarmerie) dans trois matières prioritaires: le terrorisme, 
la drogue et la grande criminalité. 

Différentes structures et différents procédés d'interven 
tion ont été mis en place au niveau local, provincial et 
national afin d'obtenir de meilleures collaborations, coordi 
nations et répartitions des tâches entre les divers services 
de police. La création de l'institut supérieur de police, du 
collège de coordination des services de police et du G. 1. A., 
ainsi que la participation au goupe T. R. E. V.I. en sont 
des illustrations. De nombreux accords furent conclus au 
niveau local afin de répartir les tâches entre la police, la 
gendarmerie et les parquets locaux selon la matière, l'espa 
ce et le temps. 

Des interconnections des réseaux radio des différentes 
polices communales et de la gendarmerie furent étudiées 
et réalisées en de nombreux endroits sous l'impulsion des 
gouverneurs de province et de certains commissaires d'ar 
rondissement. 

Il rappelle qu'en matière d'informatique une collabora 
tion permanente des services de police existe au sein du 
comité pour l'utilisation de l'informatique policière. Qu'ac 
tuellement, 109 communes, réparties sur tout le royaume, 
sont reliées au système de la gendarmerie par quelques 50 
terminaux fixes et que toutes les brigades de la police 
judiciaire ainsi que de la police maritime sont également 
reliées à ce système. 

Il cite également les numéros d'appel 901 et 906. Les 
deux numéros d'appel aboutissent à un centre unique 
composé de membres des polices communales et de la 
Gendarmerie, qui redistribuent directement les messages 
aux services qui interviendront. 

En matière de prévention la coordination des actions est 
assurée par le Conseil Supérieur de Prévention de la 
criminalité et par les commissions provinciales de préven 
tion du crime. 
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Tot slot onderstreept hij dat ook de aankopen van de 
verschillende politiediensten worden gecoördineerd in twee 
gemengde commissies waarin afgevaardigden van de ver 
schillende politiediensten zitting hebben. 
De heer Biefnot wil weten of de middelen uit het 

Fonds-Nothomb (Hulpfonds vor het financiële herstel van 
de gemeenten) ( of Fonds « 208 ») niet in ruimere mate 
kunnen worden aangewend voor de coördinatie van de 
politiediensten. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat het Fonds-Nothomb een 
budget is dat door de Minister van Binnenlandse Zaken 
wordt toegekend en bestemd is om de uitrustingen te 
verbeteren en de logistieke problemen in de verschillende 
politiecorpsen op te lossen. 

Derhalve is de Minister van Binnenlandse Zaken be 
voegd voor de verdeling van dat budget. Hij neemt evenwel 
notitie van de suggestie · en zal ze aan de Minister van 
Binnenlandse Zaken doorspelen. 

2. Coördinatie der politiediensten 

De heer Van Wambeke merkt op dat om tot een betere 
samenwerking, coördinatie en taakverdeling tussen de di 
verse politiediensten te komen er o.a. het Hoger Politie 
Instituut opgericht werd en vraagt of er daaromtrent al 
realisaties geboekt werden. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat het Hoger Politie Instituut een 
middel is om de samenwerking tussen de verschillende 
politiediensten te verbeteren. 

Het Hoger Politie Instituut hangt af van het Ministerie 
van Binnenlandse Zaken en van het Openbaar Ambt. 

De volgende aktiviteiten werden georganiseerd : 

- een colloquium met betrekking tot de vorming van 
gemeentelijke politieofficieren, gehouden te Brussel in no 
vember 1984; 
- een informatiedag over de misdaadpreventie te Brussel 

in april 1985; 
- een studiedag over de ordehandhaving te Brussel in 

september 1985; 
- een colloquium met betrekking tot de politietaken 

inzake misdaadpreventie gehouden te Knokke in november 
1985; 
- een colloquium met betrekking tot de Openbare 

Orde: staatsstrukturen, verantwoordelijkheden, betrekkin 
gen tussen overheden en openbare macht, gehouden de Spa 
in mei 1986; 
- een studiedag met betrekking tot de voorstelling van 

het Seminarie inzake Openbare Orde, gehouden te Bergen 
in september 1986; 
- een informatiedag om de andere officieren op de 

hoogte te brengen van de resultaten van de colloquia van 
Spa en Antwerpen gehouden te Brussel in september 1986; 
- een colloquium met betrekking tot de Openbare 

Orde: operaties, coördinatie tussen de elementen van de 
Openbare Macht, betrekkingen met de Parketten, gehou 
den te Antwerpen in- november 1986; 
- de voorbereiding van een internationale politiecursus, 

georganiseerd door het Universitair Centrum van Messine 
en het Hoger Politie Instituut waarvan de realisatie voor 
zien is voor oktober 1987. 

li rappelle enfin qu'une coordination des achars des 
services de police est réalisée dans deux commissions 
mixtes qui regroupent des délégués des divers services de 
police. 
M. Bie/not désire savoir si le Fonds Nothomb (Fonds 

d'aide au redressement financier des communes (ou Fonds 
« 208 »)) ne pourrait pas être affecté dans une plus large 
mesure à la coordination des services de polices. 

Réponse: 

Le Ministre répond que le Fonds Nothomb est un budget 
alloué par le Ministre de l'Intérieur visant à améliorer les 
équipements et à résoudre les problèmes logistiques dans 
les différents corps de police. 

La répartition de ce budget est donc de la compétence 
du Ministre de l'Intérieur. Il prend cependant bonne note 
de la suggestion et en informera le Ministre de l'Intérieur. 

2. Coordination des services de police 

M. Van Wambeke fait observer qu'en vue d'améliorer 
la coopération, la coordination et la répartition des tâches 
entre les différents services de police, un Institut supérieur 
de police a notamment été crée, et demande si l'on 
enregistre déjà des réalisations en ce domaine. 

Réponse: 

Le Ministre confirme que l'Institut supérieur de Police 
permet d'améliorer la collaboration entre les différents 
services de police. 

L'Institut supérieur de Police dépend du Ministère de 
l'Intérieur et de la Fonction publique. 

Les activités suivantes ont été organisées: 

- un colloque relatif à la formation des officiers de 
police communale organisé à Bruxelles .en novembre 1984; 

- une journée d'information sur la prévention du crime 
organisé à Bruxelles en avril 1985; 
- une journée d'étude sur le maintien de l'ordre organi- 

sée à Bruxelles en septembre 1985; . 
- un colloque relatif aux tâches de police en matière 

de prévention du crime organisé à Knokke en novembre 
1985; 
- un colloque relatif à l'ordre public: structures de 

l'Etat, responsabilités, relations entre les autorités et la 
Force publique, organisé à Spa en mai 1986; 

- une journée d'étude relative à la présentation du 
séminaire sur l'ordre public, organisé à Mons en septembre 
1986; 
- une journée d'information pour informer les autres 

officiers des résultats des colloques de Spa et d'Anvers 
organisée à Bruxelles en septembre 1986; 
- un colloque relatif à l'ordre public: opérations, 

coordination entre les éléments de la Force publique, 
relations avec les parquets, organisé à Anvers en novembre 
1986; 
- la préparation d'un cours international sur la police 

organisé par le Centre universitaire de Messine et l'Institut 
supérieur de Police et prévu pour le mois d'octobre 1987. 
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3. Audit de" Politiediensten 

De heer Van Wambekt! zou iets willen vernemen over 
de resultaten van het onderzoek dat de Minister van 
Binnenlandse Zaken aan het audit-bedrijf Team Consult 
heeft toevertrouwd met het oog op een doorlichting van 
de rijkswacht. 

De heer du Monceau de Bergendal wenst eveneens de 
resultaten te kennen van de audit die door de firma Team 
Consult is verricht. 

Antwoord: 

De Minister bevestigt dat de firma Team-Consult haar 
verslag over de audit der Belgische politiediensten aan de 
Minister van Binnenlandse Zaken heeft overhandigd. 
Hij stelt dat het in de eerste plaats de Minister van 

Binnenlandse Zaken toekomt dit verslag te onderzoeken en 
hierover de Regering en desgevraagd het Parlement in te 
lichten. 

Het verslag werd in de Regering nog niet besproken. 

4. Preventie 

De heer Féaux vraagt welke maatregelen de Rijkswacht 
inzake preventie heeft genomen. - 

Antwoord: 

De Minister verstrekt de volgende bijzonderheden : 

1. Op het stuk van de misdaad: 

a) Informatie van de potentiële slachtoffers door de 
verspreiding van diverse brochures (inbraak, diefstal van 
en in auto's en caravans, geldtransport, drugs, fysieke 
veiligheid van de personen, gewapende overvallen, ... ), via 
uiteenzettingen en lezingen en dank zij op maat gesneden 
advies dat op een of andere bijzondere situatie inspeelt. 

b) Oprichting van een Centrum voor Misdaadpreventie, 
dat toegankelijk is voor het publiek en waar vooral de 
nadruk wordt gelegd op preventie tegen diefstal. 

c) Instelling bij koninklijk besluit van 6 augustus 1985 
van de Hoge Raad van Misdaadpreventie. Die Raad zal 
een ruim overleg op gang bregen aan de hand van steeds 
talrijker preventiemaatregelen zodat invloed kan worden 
uitgeoefend op bepaalde misdaadvormen in hun geheel. 
d) Deelneming aan preventieprojecten die op het getouw 

worden gezet door de provinciale Commissies voor mis 
daadpreventie. Die projecten hebben betrekking op de 
meest voorkomende misdaden (drugs, vandalisme, diefstal 
van en in voertuigen). 

e) Inrichting in sommige provincies van leergangen in 
misdaàdpreventie. 

Er zij op gewezen dat die gerichte acties worden aange 
vuld met de permanente preventieve actie van de toezichts 
diensten op het gehele grondgebied. 

.3. Audit des services d,? Police 

M. Van \Vambeke demande quels sont les résultats Je 
l'enquête que Ic Ministre de l'Intérieur a confiée à l'entre 
prise d'audit Team Consult en vue d'étudier le fonctionne 
ment de la gendarmerie. 

M. du Monceau de Bergendal demande également à 
connaître les résultats de l'audit effectué par la firme 
Team-Consult. 

Réponse: 

Le Ministre confirme que la firme Team-Consult a remis 
au Ministre de l'Intérieur son rapport sur l'audit des 
services de police belges. 

IL déclare qu'il appartient en premier lieu au Ministre 
de l'Intérieur d'examiner ce rapport -er d'en informer le 
Gouvernement et s'il le souhaite, le Parlement. 

Ce rapport n'a pas encore été examiné au sein du 
Gouvernement. 

4. Prévention 

M. Féaux demande quelles mesures ont déjà été prises 
par la gendarmerie en matière de prévention 

Réponse: 

Le Ministre donne les précisions suivantes : 

l. En matière de criminalité 

a) Information des victimes potentielles par la mise à la 
disposition et la diffusion de différentes brochures ( cam 
briolages, vol de et dans les voitures et caravanes, transport 
d'argent, drogue, sécurité physique des personnes, hold 
up, ... ), au travers d'exposés, de conférences et d'avis et 
conseils personnalisés liés à l'une ou l'autre situation 
particulière. 

b) Organisation d'un Centre de Prévention du Crime, 
accessible au public où la prévention contre le vol est 
surtout mise en évidence. 
c) Création par arrêté royal du 6 août 1985 du Conseil 

Supérieur de Prévention de la Criminalité. Ce Conseil sera 
l'initiateur d'une large concertation à la base des mesures 
préventives de plus en plus nombreuses de nature à 
influencer certaines formes de criminalité. 
d) Participation à des projets de prévention mis sur pied 

par les Commissions provinciales de prévention du crime. 
Ces projets ont trait aux manifestations les plus courantes 
de criminalité (drogue, vandalisme, vol de et dans les 
véhicules). 

e) Organisation dans certaines provinces de cours de 
prévention de la criminalité. 

Il faut signaler que ces actions dirigées sont complétées 
par l'action préventive permanente des services de surveil 
lance sur l'ensemble du territoire. 
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a) Verscherpte bewaking op gevaarlijke plaatsen en tij 
dens de piekuren. 
b) Verkeersinformatie over de radio en de opvoeding 

van jonge weggebruikers op besloten verkeerspistes. 
c) Adviezen, opmerkingen en processen-verbaal van 

waarschuwing die de weggebruikers ertoe moeten aanzet 
ten · de reglementen in acht te nemen. 
d) Het selectief en aangepast interventiebeleid van de 

Rijkswacht impliceert tevens dat prioriteit wordt gegeven 
aan preventie. 

3. Op het stuk van de ordehandhaving 

a) De Rijkswacht probeert steeds een incident te voorko 
men, veeleer dan repressief te moeten optreden. 
b) Een hele reeks doelwitten zoals ambassades en kern 

centrales wordt permanent bewaakt. 
c) Tijdens betogingen poogt de Rijkswacht dank zij haar 

aanwezigheid en haar op overleg gericht beleid elke uitspat 
ting te voorkomen. 
d) Voor sportwedstrijden werd een bijzondere inspan 

ning geleverd om elk betreurenswaardig incident te vermij 
den. Dit blijkt uit een sterke aanwezigheid die vaak de 
vorm aanneemt van patrouilleopdrachten. 

5. Sterkte van de diensten 

De heer De Volder stelt vast dat de Staf van de 
rijkswacht gekant lijkt tegen het invoeren van patrouilles 
met drie man. 
Hij is niet overtuigd dat drie patrouilles van twee man 

efficiënter zijn dan twee van drie man en vraagt wat de 
Minister daarover denkt. 
De heer V an den Bossche wenst te weten welke de visie 

van de Minister is inzake de uitvoering van patrouilles met 
twee of drie man. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de Rijkswacht nooit de idee 
van diensten met drie man als principe heeft verworpen. 
Niemand betwist trouwens dat een ploeg bestaande uit drie 
man meer veiligheid biedt dan een ploeg van twee man. 

De idee van ploegen van drie man in plaats van twee man, 
bestaat trouwens reeds meerdere jaren. Ze is ontstaan in 
het globale concept nopens « De veiligheid van het perso 
neel van de Rijkswacht». 
Het daadwerkelijk invoeren van een dienstorganisatie 

waarbij bijvoorbeeld bij nacht systematisch ploegen van 
drie man worden ingezet, stuitte echter steeds op het 
effectiefprobleem van de Rijkswacht. 

Immers, ploegen met een grotere personeelsbezetting 
hebben automatisch een vermindering van het aantal dien 
sten voor gevolg wat dan finaal resulteert in een verminde 
ring van de dienst aan de bevolking. Dit kan de Rijks 
wacht, gelet op de haar opgedragen taken, zich niet 
veroorloven. 

ln het licht van de recente gebeurtenissen waarbij gecon 
troleerde personen fysiek geweld en wapens gebruikten, 
wordt thans het invoeren van ploegen van drie man bij 
nacht en in zones met verhoogd risico uitgetest. 
De heer De Volder stelt vast dat er nog steeds éénmans 

diensten bestaan zoals bijvoorbeeld het toezicht op het 

a) la surveillance accrue aux endroits dangereux er 
pendant les heures de pointe. 

b) Le radioguidage et l'éducation des jeunes usagers de 
la route au moyen des pistes de circulation. 
c) Les conseils, les remarques et les procès-verbaux 

d'avertissements destinés à inciter les usager au respect des 
réglementations. 
d) La politique d'intervention sélective et modulée de la 

gendarmerie implique également la priorité à la prévention. 

3. En matière de maintien de l'ordre 

a) La gendarmerie s'efforce toujours de prévenir tout 
incident plutôt que de devoir intervenir répressivement. 
b) Toute une série d'objectifs tels que ambassades et 

centrales nucléaires sont gardés en permanence. 
c) Lors de manifestations, de par sa présence et sa 

politique de concertation, la gendarmerie essaie de prévenir 
tout débordement excessif. 
d) En ce qui concerne les compétitions sportives, un 

effort particulier a été réalisé pour éviter tout incident 
regrettable. Cet effort se manifeste par une forte présence 
matérialisée souvent par des patrouilles de sûrveillance. 

5. Effectif des services 

M. De Volder constate que l'état-major de la gendarme 
rie semble s'opposer à la création de patrouilles composées 
de trois hommes. 

Il n'est pas convaincu que trois patrouilles de deux 
hommes soient plus efficaces que deux patroui11es de trois 
hommes et demande ce qu'en pense le Ministre. 
M. Van den Bossche demande quelle est la position du 

Ministre à propos de l'organisation de patrouilles de deux 
ou trois hommes. 

Réponse: 

Le Ministre répond que la gendarmerie n'a jamais rejeté 
le principe d'un service comportant trois hommes. Person 
ne ne conteste d'ailleurs qu'une équipe composée de trois 
hommes offre plus de sécurité qu'une équipe de deux 
hommes. 

Cette idée existe d'ai11eurs depuis plusieurs années. Elle 
résulte du concept global concernant « la sécurité du 
personnel de la gendarmerie ». 

L'instauration effective d'une organisation des services 
prévoyant par exemple systématiquement des équipes de 
nuit de trois hommes s'est cependant toujours heurtée au 
problème de l'effectif de la gendarmerie. 

En effet, l'augmentation de l'effectif des équipes entraîne 
automatiquement une réduction du nombre de services, qui 
se Solde finalement par une limitation du service à la 
population. Or, la Gendarmerie ne peut pas se permettre 
de limiter ce service, eu égard aux missions qui lui sont 
confiées. 

Etant donné les récents événements, au cours desquels 
des personnes contrôlées ont recouru à la violence physique 
et aux armes, on teste actuellement l'envoi d'équipes de 
nuit de trois hommes dans les zones à haut risque. 

M. De Volder constate qu'il existe encore toujours des 
services d'une seule personne, tels que la surveillance du 
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rondpunt te Groot-Bijgaarden door één enkele motorrijder 
~n acht dit niet meer verantwoord. 

Annooord . 

De Minister stelt dat éénmansdiensten niet uitgesloten 
mogen worden. De diensten moeten in functie van de 
opdracht kunnen samengesteld worden uit één, twee of 
meer personeelsleden. · 

In principe treden motorrijders echter steeds met twee 
op. Toch komt het ook hier voor dat deze motorrijders 
individueel optreden bij het uitvoeren van opdrachten zoals 
verschaffen van verkeersinformatie, verkeersleiding, filebe 
veiliging, .... 

Dit is verantwoord omdat een grotere spreiding aanlei 
ding geeft tot meer informatie en het permanent radiocon 
tact toelaat bij eventuele interventies het klassieke optreden 
met twee te bewerkstellingen 

6. Uitgevoerde opdrachten 

De heer du Monceau de Bergendal vraagt zich af of voor 
de huidige organisatie van de controle in de luchthavens 
en aan bepaalde grenzen, wel jonge rijkswachters moeten 
worden ingezet, terwijl in andere Europese landen vaak 
burgers met die controle worden belast. 

Hetzelfde geldt voor de bewaking van sommige ministe 
ries in de Wetstraat en van tal van ambassades te Brussel 
of nog van de kerncentrales. 

Antwoord: 

De Minister geeft toe dat vragen kunnen gesteld worden 
in verband met bepaalde opdrachten waarmee de Rijks 
wacht belast wordt. 

Dat is een zaak die tot de verantwoordelijkheid behoort 
van de Ministers van Justitie en van Binnenlandse Zaken; 
de Minister neemt zich voor daarover overleg te plegen. 

Persoonlijk is hij niet overtuigd van het nut van de 
aanwezigheid van rijkswachters voor ambassadegebouwen 
en voor het Parlement. Volgens hem kan een vermindering 
van het aantal rijkswachters of de wijziging van het 
systeem overwogen worden. 
De controle aan de grenzen is gedeeltelijk in handen van 

de vreemdelingenpolitie; toch is zij van belang voor de 
misdaadbestrijding: opsporing van gezochte personen, op 
sporen van allerlei zwendelpraktijken, drugs, wapens, de 
viezen, gestolen wagens enz.). 
Opgemerkt zij dat op de luchthaven van Zaventem het 

fouilleren niet langer door de Rijkswacht verricht wordt, 
maar door personeelsleden van een particuliere firma. 
Te Deurne wordt dit werk verricht door personeel van 

de Regie der Luchtwegen. 
De heer Van den Bossche heeft via het senaatsverslag 

vernomen dat de rijkswacht haar medewerking wou verle 
nen aan T. V.-programma's over onopgeloste misdrijven 
zoals dit in het buitenland gebeurt e11 vraagt zich af op 
welke wettelijke basis dat zou gebeuren en of de Gerechte 
lijke Politie hiervoor niet geschikter is. 

carrefour de Groot-Bij~,rn~~en par un seul motard et il 
estime que cela ne se [ustifle plus. 

Réponse: 

Le Ministre répond que l'on ne peut exclure la possibilité 
de services individuels. Les services doivent être assurés par 
une, deux ou plusieurs personnes selon la nature de la 
mission à accomplir. 

En principe, les motards sont toujours deux. li arrive 
cependant qu'ils interviennent seuls lorsqu'ils sont chargés 
de fournir des informations concernant la circulation, 
d'assurer la régulation du trafic ou de veiller à la sécurité 
lors de ralentissements ... 

Ces services individuels se justifient du fait qu'une plus 
grande répartition permet de recueillir davantage d'infor 
mations et que les gendarmes sont en permanence en 
contact radio au cas où une intervention à deux serait 
nécessaire. 

6. Missions accomplies 

M. du Monceau de Bergendal constatant l'organisation 
telle qu'elle existe actuellement en ce qui concerne le 
contrôle des aéroports comme aussi de certaines frontières, 
se demande s'il est nécessaire d'immobiliser de jeunes 
gendarmes pour accomplir ce genre de contrôles adminis 
tratifs alors que dans d'autres pays européens, ce sont 
souvent des civils qui effectuent ce type dé contrôle. 

Il en va de même pour la garde de certains ministères 
de la rue de la Loi et de nombreuses ambassades à 
Bruxelles, ou encore de centrales nucléaires. 

Réponse: 

Le Ministre admet que certaines missions dont on charge 
la gendarmerie pourraient être mises en question. 

C'est une responsabilité des Ministres de la Justice et de 
' l'Intérieur mais le Ministre se propose de se concerter avec 
eux sur ce point. 

Personnellement il n'est pas convaincu de l'utilité des 
gendarmes devant les ambassades et le Parlement. Une 
réduction de leur nombre ou la modification du système 
pourrait à son avis être envisagée. 

La police aux frontières relève en partie de la police des 
étrangers, mais est également importante dans la lutte 
contre la criminalité: recherche de personnes signalées, 
recherche de différents trafics ( drogues, armes, devises, 
voitures volées, etc.). 

Il est à noter qu'à l'aéroport de Zaventem la fouille n'est 
plus effectuée par la Gendarmerie mais bien par du 
personnel d'une firme privée. 

A Deurne, c'est la Régie des Voies Aériennes qui s'en 
charge. 
M. V an den Bossche a lu, dans le rapport du Sénat, que 

la gendarmerie collaborait à des émissions de télévision 
relatives à des délits non élucidés comme cela se fait à 
l'étranger et demande sur quelle base légale se fonderait 
cette collaboration et si la Police judiciaire n'est pas mieux 
placée à cet égard. 
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Antwooni: 1 Répons,?: 

De Minister verwijst vooreerst naar de juiste toedracht 
van zijn antwoord in het Senaatsverslag. 
Op een vraag betreffende mogelijke nieuwe middelen om 

de georganiseerde misdaad en het terrorisme te bestrijden 
heeft de Minister enkel gesteld dat ook de medewerking 
van de bevolking dikwijls nuttig is voor de opheldering van 
misdrijven en dat in het buitenland meer en meer 
T. V.-opsporingsprogramma's over onopgeloste belangrijke 
misdrijven worden gerealiseerd. 
Het komt de Minister van Justitie en de gerechtelijke 

overheden toe de opportuniteit hiervan. te beoordelen en 
de politiedienst te bepalen die daaraan dan eventueel moet 
medewerken. 

De rijkswacht is wettelijk belast met het opsporen van 
de misdrijven en is bereid hieraan mee te werken. 
De heer Van den Bossche vraagt zich af op welke 

wettelijke basis de rijkswacht een bemiddelende rol wil 
gaan spelen tussen de slachtoffers en de hulpinstellingen. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat de rijkswacht krachtens de 
artikelen 14 en 17 van de wet van 2 december 19 57 op 
de rijkswacht instaat voor de preventie van misdrijven en 
bijstand verschuldigd is aan ieder die in gevaar verkeert en 
om haar hulp verzoekt. 
Het is in dat kader dat de Minister in zijn uiteenzetting 

voor de Senaat stelde dat de beperking van de schade die 
het gevolg is van misdrijven een aspect vormt van de 
preventie en dat de rijkswacht een verwijsfunctie tussen de 
slachtoffers en de hulpverlenende instellingen wil uitbou 
wen. 

De rijkswacht wil hier dus enkel de mensen beter kunnen 
verwijzen naar de diensten of instellingen die daadwerkelijk 
kunnen helpen eerder dan zich te moeten beperken tot het 
wijzen op de onbevoegdheid van de politie ter zake. Het 
lijkt de Minister belangrijk in dergelijke pijnlijke materies 
de «loketten-administratie» te kunnen doorbreken. 

Volgens de heer Féaux kan het aantal overuren worden 
verminderd. Hij meent dat de manschappen voor een 
aantal opdrachten van ordehandhaving nodeloos worden 
«aangedikt» door uit de territoriale eenheden te putten en 
hij vraagt zich af waarom men zich niet beperkt tot de 
mobiele eenheden waarvan het personeelsbestand onlangs 
is opgetrokken. 

Antwoord: 

De Minister merkt op dat hij zelf niet de voornaamste 
gebruiker is van de Rijkswacht en dat hij dus niet verant 
woordelijk is voor de opgelegde overuren. Volgens hem 
zouden sommige diensten het ook met minder personeelsle 
den kunnen stellen, maar hij is van oordeel dat er voldoen 
de aanvragen zijn om het aantal overuren te verminderen. 

Hij geeft ook toe dat er soms een tendens bestaat om 
het aantal personeelsleden voor sommige ordediensten uit 
te breiden, ook al is dat niet nodig. 
Dat is begrijpelijk, maar het belet niet dat we tegen deze 

tendens moeten ingaan door het vereiste aantal personeel 
sleden te berekenen op grond van de gebeurtenissen en 
door elke nutteloze prestatie te schrappen. Toch maakt een 
groter aantal rijkswachters een even gode ordehandhaving 
met minder geweld mogelijk. Het komt er dus op aan de 
gulden middenweg te vinden. De Minister en het Rijks 
wachtcommando zijn zich daarvan bewust. 

Le Ministre se réfère d'abord aux termes exacts de sa 
réponse figurant dans le rapport du Sénat. 

En réponse à une question concernant les nouveaux 
moyens éventuels de lutte contre le crime organisé et le 
terrorisme, le Ministre a seulement déclaré que la 
collaboration de la population est souvent utile pour 
élucider des infractions et qu'à l'étranger, on réalise de plus 
en plus de programmes télévisés de recherche concernant 
les infractions importantes qui n'ont pas été résolues. 

Il appartient au Ministre de la Justice et aux autorités 
judiciaires d'en apprécier l'opportunité et de déterminer le 
service de police qui doit éventuellement y collaborer. 

La gendarmerie est légalement chargée de la recherche 
des délits et est prête à y collaborer. 
M. Van den Bossche se demande sur quelle base légale 

le gendarmerie entend jouer un rôle de médiateur entre les 
victimes et les organismes de secours. 

Réponse: 

Le Ministre répond qu'en vertu des articles 14 et 17 de 
la loi du 2 décembre 1957 sur la gendarmerie, la gendar 
merie est chargée de la prévention des infractions et doit 
prêter assistance à toute personne en danger qui demande 
son aide. 

C'est dans ce cadre que le Ministre a déclaré, dans son 
exposé au Sénat, que la limitation des dommages qui 
résultent d'infractions constitue un aspect de la prévention 
et que la gendarmerie souhaite faciliter la mise en rapport 
des victimes avec les organismes d'aide. 

La gendarmerie souhaite donc être mieux à même de 
renvoyer les intéressés à des services ou des organismes qui 
peuvent apporter une aide effective, plutôt que de se borner 
à souligner l'incompétence de la police en la matière. Le 
Ministre estime qu'il convient de briser les rigidités admi 
nistratives dans des matières aussi pénibles. 
M. Féaux estime que Ie nombre d'heures supplémentaires 

pourrait être diminué. Il est effectivement d'avis que l'on 
« gonfle » inutilement les effectifs pour certaines missions 
de maintien de l'ordre en prélevant sur les unités territoria 
les et se demande pourquoi l'on ne se limite pas aux unités 
mobiles dont l'effectif vient d'être augmenté. 

Réponse: 

Le Ministre rappelle qu'il n'est pas l'utilisateur principal 
de la gendarmerie et que ce n'est donc pas lui qui impose 
les heures supplémentaires. Il lui semble également que 
certains services pourraient être effectués avec moins de 
personnel mais il estime qu'il y a suffisamment de deman 
des en vue de diminuer le nombre des heures supplémentai 
res. 

Il reconnaît également qu'il peut y avoir parfois une 
tendance à gonfler les effectifs pour certains services d'or 
dre. 

C'est humain mais nous devons lutter contre cette 
tendance en calculant les effectifs en fonction des événe 
ments et en supprimant toute prestation inutile. Il fait 
cependant remarquer qu'en matière de maintien de l'ordre 
un nombre plus grand de gendarmes permet d'utiliser 
moins de violence pour atteindre le même but. Le tout est 
une question de mesure. Le Ministre en est conscient et 
le commandement de la gendarmerie également. 
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Inzake het gebruik voor de ordehandhaving vun rijks 
wachters van de territoriale eenheden, moet worden opge 
merkt dat de herorganisatie van de mobiele eenheden onder 
meer een beperking van het gebruik van de marseenheden 
van de territoriale eenheden voor de ordehandhaving be 
oogde. Anderzijds zou het evenmin realistisch zijn, het 
personeelsbestand van de mobiele eenheden tot een derge 
lijk peil op te trekken dat zij alleen volstaan om elke taak 
van ordehandhaving tot een goed einde te brengen. 

Zowel de personeelsleden van de mobiele eenheden als 
die van de territoriale eenheden maken overuren. 
Het Rijkswachtcommando probeert steeds een evenwicht 

te bewaren tussen de prestaties van de mobiele eenheden 
en die van de territoriale eenheden. 
De heer De Volder stelt vast dat de cijfers over verkeer 

songevallen en slachtoffers na drukke weekeindes niet 
langer door de rijkswacht verstrekt worden. 
Hij betreurt dit want de cijfers van het aantal dodelijke 

slachtoffers kunnen een positieve invloed hebben op het 
rijgedrag. Dat deze cijfers door allerlei faktoren beïnvloed 
worden doet niets terzake. 
Hij vraagt derhalve waarom deze spijtige beslissing werd 

getroffen en acht het wenselijk hierop terug te komen. 

Antwoord: 

De Minister wijst erop dat het hier een verantwoorde 
lijkheid van de Minister van Verkeerswezen betreft. 
be rijkswacht gaf inderdaad onmiddellijk verkeersonge 

vallenstatistieken uit voor de week-ends van Pasen en 
Pinksteren. Deze gegevens betroffen echter enkel de door 
de rijkswacht vastgestelde ongevallen en het opstellen ervan 
vergde veel administratief werk. 

Bovendien is een vergelijking tussen gelijkaardige week 
ends uitgesloten omdat tal van parameters waarvan de 
weersomstandigheden de grootste zijn, veranderen. Daar 
om werd beslist te stoppen met het inzamelen van deze 
gegevens. 
Het komt de Minister van Verkeerswezen toe hierop 

eventueel terug te komen. 

VI. V ragen betreffende de begroting 

l. Personeelskredieten 

De heer Bie/not constateert dat, hoewel het percentage 
van de personeelsuitgaven daalt, niettemin nog 32 % van 
de werkingskosten aangewend wordt voor de uitbetaling 
van vergoedingen en in feite ook tot de personeelsuitgaven 
kan worden gerekend. 
Hij vraagt zich af waarom die uitgaven in de personeel 

suitgaven worden ondergebracht. 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat die uitgaven betrekking 
hebben op « allerhande vergoedingen aan het Rijksperso 
neel voor werkelijke lasten en materiële schade, enz.». 

In het geval van de Rijkswacht gaat het onder andere 
om vaste vergoedingen aan de personeelsleden van de 
Rijkswacht die verbonden zijn aan speciale eenheden, 
vergoedingen voor onkosten aan kleding en uitrusting, 

En ce qui concerne l'utilisation de gendarmes d'unités 
territoriales pour Ic maintien de l'ordre, la réorganisation 
des unités mobiles visait entre autres à limiter l'utilisar:ion 
des unités de marche des unités territoriales du maintien 
de l'ordre. L'effectif des unités mobiles ne permet cepen 
dant de toujours pas de se limiter à l'utilisation des unités 
mobiles. Il ne serait d'ailleurs pas réaliste de porter les 
effectifs des unités mobiles à un tel niveau qu'il puisse 
suffire pour répondre à toute mission de maintien de 
l'ordre. 
Tant le personnel des unités mobiles que celui des unités 

territoriales effectuent des heures supplémentaires. 
Le commandement de la gendarmerie a le souci constant 

de maintenir un équilibre entre les prestations des unités 
mobiles et territoriales. 
M. De Volder constate que la gendarmerie ne fournit 

plus les chiffres relatifs aux accidents et aux victimes de 
la route après les week-ends de grande affluence. 

Il le déplore car les chiffres relatifs au nombre de morts 
peuvent avoir un effet positif sur la manière de conduire. 
Que ces chiffres soient influencés par toutes sortes de 
facteurs n'a aucune importance en l'occurrence. 

Il demande dès lors pourquoi cette décision regrettable 
a été prise et estime qu'il serait opportun de revenir sur 
celle-ci. 

Réponse: 

Le Ministre fait observer que cette matière relève du 
Ministre des Communications. 

Il est vrai que la gendarmerie a immédiatement fournit 
des statistiques concernant les accidents de la circulation 
pendant les week-ends de Pâques et de la Pentecôte. Il faut 
préciser toutefois que ces données concernaient uniquement 
les accidents constatés par la gendarmerie et qu'elles ont 
exigé un travail administratif énorme. 

Il n'est en outre pas possible de comparer les week-ends 
qui, bien qu'étant semblables, diffèrent par de nombreux 
paramètres dont les plus importants sont les conditions 
atmosphériques. C'est pourquoi il fut décidé de ne plus 
rassembler de telles informations. 

Il appartient au Ministre des Communication de revenir 
éventuellement sur cette décision. 

Vl. Questions concernant le budget 

l. Crédits de personnel 

M. Bie/not constate que si le pourcentage des dépenses 
de personnel diminue, 32 % des frais de fonctionnement 
sont cependant affectés au payement d'indemnités et sont 
en fait également des dépenses de personnel. 

Il se demande pourquoi ces dépenses ne sont pas reprises 
parmi les dépenses de personnel. 

Réponse: 

Le Ministre precise que ces dépenses concernent les 
« indemnités généralement quelconques au personnel de 
l'Etat pour charges réelles et dégâts matériels, etc ... ». 

Il s'agit pour la Gendarmerie, entre autres, des indemni 
tés forfaitaires aux membres de personnel de la gendarme 
rie affectés à certaines unités spéciales, de l'indemnité pour 
frais de tenue et d'équipement, de l'allocation de logement 
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huisvestingstoelagen aan het lager ,,~rsoncel en vcrgoc~!n· 
gen voor 1.c11d111gcn (wc vermelden uer enkel de belangrijk 
ste rubrieken). 
ln tegenstelling tot de toelagen bedoeld in artikel 11.04, 

zijn die uitgaven in principe niet aan de schommelingen van 
het indexcijfer gekoppeld. 

Al die vergoedingen zijn in artikel 12.05 van de begro 
ting gegroepeerd, overeenkomstig de richtlijnen van het 
Bestuur van de Begroting. Bijgevolg maken ze deel uit van 
de werkingsuitgaven. 

2. Verdeling van de vastleggingskredieten 

De heer De Volder stelt vast de vastleggingskredieten 
voorzien bij artikel 74.02 in 1987 gestegen zijn tot 1493,8 
miljoen die zullen dienen voor de aankoop van meubilair, 
machines, materieel, vervoermiddelen en dieren. 

Hij bekwam graag een indeling van het totaal bedrag van 
1493,8 miljoen F 

Antwoord: 

De Minister verduidelijkt dat het totaal bedrag van 
1493,8 miljoen f van de vastleggingskredieten van artikel 
74.02 als volgt wordt opgesplitst: 

- vervoermiddelen te land : 
- transmissiematerieel : 
- bewapening : 
- uitrusting en diversen : 

569,7 miljoen F; 
752,4 miljoen F; 
68,2 miljoen F; 

103,5 miljoen F. 

3. Compensatie ten laste 
van de Begroting van Landsverdediging 

De heer Féaux constateert dat de begroting van de 
Rijkswacht de enige is die is ontsnapt aan de maatregelen 
van Hertoginnedal en van 1982 tot 1987 met 39,9 % is 
gestegen. 
De Minister antwoordt dat de in het besluit van de 

Miniserraad (van 23 mei 1986) bepaalde compensaties in 
de begroting van Landsverdediging als volgt zijn uitgevoerd 
of nog zullen worden uitgevoerd : 

Antwoord: 

Hij vraagt welke concrete compensatie in de begroting 
van Landsverdediging voorkomt voor de stijging van de 
begroting van de Rijkswacht. Het besluit van de Minister 
raad van 23 mei 1986 voorziet in een dergelijke compensa 
tie. 

- in vastleggingen : 

- 1986: 473,3 miljoen F; 
- 1987: 621,2 miljoen F. 
Totaal : 1 094 ,5 miljoen F. 

- in ordonnanceringen : 

- 1987: 391,9 miljoen F; 
1988: 523,6 miljoen F; 
1989: 147,9 miljoen F; 

- 1990: 31,1 miljoen F; 
Totaal: 1 094,5 miljoen F. 

11u personnel subalterne et des indemnités pour missions, 
pour ne citer que les rubriques les plus importantes. 

Contrairement aux allocations reprises sous l'article 
11.04, les dites dépenses ne sont, en principe, pas liées à 
l'évolution de l'index. 

Ces indemnités sont regroupées sous l'article 12.05 du 
budget, suite aux directives de l'Administration du Budget 
et font, par conséquent, partie des dépenses de fonctionne 
ment. 

2. Répartition des crédits d'engagement 

M. De Volder constate que les crédits d'engagement 
prévus à l'article 74.02 et destinés à l'achat de mobilier, 
de machines, de matériel, de moyens de transport .et 
d'animaux ont augmenté et s'élèvent à 1493,8 millions 
pour 1987. . 

Il demande comment se répartit ce montant global de 
1493,8 millions. 

Réponse: 

Le Ministre précise que le montant total des crédits 
d'engagement de l'article 74.02, qui s'élève à 1493,8 
millions de F, se décompose comme suit : 

- moyens de transport terrestres : 
- matériel de transmission : 
- armement: 
- équipement et divers : 

569,7 miljoen F; 
752,4 miljoen F; 
68 ,2 miljoen F; 

103,5 miljoen F. 

3. Compensation à charge 
du Budget de la Défense nationale 

M. Féaux constate que le budget de la gendarmerie est 
le seul à avoir échappé aux mesures de Val Duchesse et 
a connu une augmentation de 39,9 % de 1982 à 1987. 

Le Ministre répond que les compensations du budget de 
la Défense nationale, prévues dans la décision du Conseil 
des Ministres du 23 mai 1986 ont été et seront exécutées 
comme suit: 

Réponse: 

Il demande quelle est la compensation concrète au niveau 
du budget de la Défense nationale pour l'augmentation du 
budget de la gendarmerie, prévue dans la décision du 
Conseil des Ministres du 23 mai 1986. 

- en engagement: 

- 1986: 473,3 millions de F; 
- 1987: 621,2 millions de F. 
Total: 1 094,5 millions de F. 

- en ordonnancement : 

- 1987: 391,9 millions de F; 
- 1988: 523,6 millions de F; 
- 1989: 147,9 millions de F; 
- 1990: 31,1 millions de F; 
Total: 1 094,5 millions de F. 
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4. Amtrek,ming als uerdedigingsuitgaue» 

De heer Féaux wenst te vernemen wat het aandeel is van 
de Rijkswachtbegroting in de «Defensie-uitgaven» die aan 
de NAVO werden medegedeeld en wil tevens weten hoe 
die begroting zich sedert 1978 heeft ontwikkeld. 

Antwoord: 

De Minister preciseert dat de begroting van de Rijks 
wacht opgenomen is in de totale defensieuitgaven die aan 
de NAVO worden meegedeeld. 

Die uitgaven omvatten echter ook een gedeelte van de 
begrotingen van andere departementen. 

Het verloop van het gedeelte dat de begroting van de 
Rijkswacht in die uitgaven vertegenwoordigt, ziet eruit als 
volgt (in miljoenen F): 

Totale Percentage 

1 

Pan rqm!scnrée 
dcfensieui~aven Totaal b'fotin~ Total des d~enses Total par le budget 

Jaar NAT Rijkswacht Rij swac t Année de défense TAN Gendar me rie Gendarmerie 
- - -- 

1978 99726 11661 11,7% 1978 99726 11661 11,7% 
1979 106472 12585 11,8% 1979 106472 12585 11,8% 
1980 115754 12854 11,1 % 1980 115754 12854 11,1 % 
1981 125 684 13420 10,7%· 1981 125 684 13420 10,7% 
1982 132127 14405 10,9% 1982 132127 14405 10,9% 
1983 136 615 15 352 11,2% 1983 136 615 15 352 11,2% 
1984 139113 16039 11,5% 1984 139113 16039 11,5% 
1985 141582 . 17112 12,1 % 1985 141582 17112 12,1 % 

De gegevens betreffende het jaar 1986 zullen pas eind 
1987, na het onderzoek 1987 van de defensieinspanningen 
van de NAVO-landen, beschikbaar zijn. 
De Minister wijst erop dat hij, hoewel de aangroei van 

de begroting van de Rijkswacht in 1986 en 1987 de aan 
Landsverdediging opgelegde verminderingen niet volledig 
goedmaakt, toch aan onze geallieerden deed opmerken dat 
de stijging van de rijkswachtbegroting een doeltreffender 
bestrijding van het terrorisme en de subversie mogelijk 
maakt. 

5. Wervingscampagne 

M, Vanhorenbeek wenst te weten welk budget in 1987 
voorzien is voor de algemene wervingscampagne die door 
de Minister aangekondigd werd. · 

Antwoord: 

De Minister antwoordt dat in het verleden jaarlijks een 
budget van ongeveer 3 000 000 F besteed werd aan de 
rekruteringspubliciteit. 

In 1987 wordt evenwel een budget van 8 000 000 f 
voorzien voor de algemene wervingscampagne waarvan 
sprake. 

STEMMINGEN 

Artikel 1 wordt aangenomen met 9 tegen 6 stemmen en 
1 onthouding. 
De artikelen 2, 3, 4, 5, 6 en 7, alsmede de gehele 

begroting van de Rijkswacht voor het begrotingsjaar 1987 
worden aangenomen met 9 tegen 7 stemmen. 

De Rapporteur, De Voorzitter, 

Y. du MONCEAU de BERGENDAL Ch. POSWICK 

4. lm/mltltio,r e,i tant que dépenses de défe,,se 

M. Féaux désire connaître la part que représente le 
budget de la gendarmerie dans les « Dépenses de défense" 
communiqué à l'OTAN et l'évolution de ce budget depuis 
1978. 

Réponse: 

Le Ministre précise que le budget de Ja Gendarmerie est 
repris dans sa totalité dans les dépenses de défense commu 
niquées à l'OTAN. 

Ces dépenses comprennent cependant également une 
partie des budgets d'autres départements. 

L'évolution de la part que représente le budget de la 
Gendarmerie dans ces dépenses est la suivante (en millions 
de F): 

Les données relatives à l'année 1986 ne seront disponi 
bles que fin 1987, au terme de l'examen 1987 de l'effort 
de défense des pays OTAN. 

Le Ministre signale que, si l'accroissement du budget de 
la gendarmerie en 1986 et 1987 ne compense pas totale 
ment les diminutions imposées au niveau de la Défense 
nationale, il a cependant fait remarquer à nos alJiés que 
l'augmentation du budget de la gendarmerie permet une 
lutte plus efficace contre le terrorisme et la subversion. 

5. Campagne de recrutement 

M. Vanhorenbeek demande quel budget est prévu en 
1987 pourla campagne générale de recrutement annoncée 
par le Ministre. 

Réponse: 

Le Ministre répond que par le passé, un budget d'environ 
3 000 000. F a été consacré annuellement à la publicité de 
recrutement. 

En 19 87, un budget de 8 000 000 F est cependant prévu 
pour la campagne générale de recrutement en question. 

VOTES 

L'article 1 a été adopté par 9 voix contre 6 et une 
abstention. 

Les articles 2, 3, 4, 5, 6 et 7 ainsi que l'ensemble du 
budget de la gendarmerie pour l'année budgétaire 1987 ont 
été adoptés par 9 voix contre 7. 

Le Rapporteur, Le Président, 

Y. du MONCEAU de BERGENDAL Ch. POSWICK 


